
روایت اول / تجربه اولین واکسن کرونا
تلاش برای تولید واکســن کرونا آن طور 
که همه متخصصان جهــان می گویند، 
مدت هاست آغاز شــده و به صورت یک 
رقابــت علمی ادامه هم دارد. نخســتین 
آزمایش انسانی واکسن هم مدتی پیش 
انجــام شــد و حالا »نیویورک پســت« 
حرف ها و احساس نخستین دریافت کننده 

واکسن کرونا را منتشر کرده است. 
»جنیفر هالر« زن ۴۴ ساله آمریکایی که صاحب دو فرزند و مدیر اجرایی یک 
شرکت فناوری است، به عنوان نخستین فرد سالم، داوطلب دریافت واکسن 
ویروس کرونا در آزمایش بالینی شده گفته است: »من نمی توانستم برای توقف 
شــیوع این بیماری فراگیر در جهان کاری انجام دهم. ولی آزمایش واکسن 
روی بــدن خود را به عنوان یک فرصت دیــدم... با انجام این آزمایش خطر 
بسیار زیادی در کمین من بود، ولی من فرد مثبت نگری هستم و فواید این 
آزمایش در ذهن من بسیار بیشتر از خطرات آن است... یک روز پس از دریافت 
واکسن کمی تب کردم. روز دوم در بازویم که واکسن به آن تزریق شده بود، 
احســاس درد شدید داشتم، ولی پس از آن همه چیز مانند دریافت واکسن 

آنفلوانزا آسان بود«.
قرار اســت جنیفر هالر و دیگر داوطلبان دریافت این واکسن، دوز دوم آن را 

هفته بعد دریافت کنند و تا بهار ۲۰۲۱ میلادی زیر نظر قرار بگیرند.

روایت دوم / ارواح علیه کرونا
مسئولان هر کشــوری برای مهار کرونا 
و خانه نشــین کردن مردم از روش های 
مختلفی اســتفاده می کند. مثلاً در اروپا 
با جریمه های ســنگین یا پلیس هند با 
تنبیــه بدنی و پوشــیدن لباس هایی به 
شــکل ویروس کووید ۱۹ مردم را وادار 
به خانه نشــینی می کننــد. اما مقام های 
محلی منطقه ای در جزیره جاوه کشور اندونزی که مردمش ویروس کرونا را 
جدی نگرفته اند، برای نگه داشتن مردم در خانه از ارواح سرگردانی معروف به 
pocong کمک گرفته اند. این ارواح در واقع تعدادی از جوانان محلی هستند 
که با پوشــیدن پارچه های سفید رنگ در خیابان ها ظاهر می شوند تا از این 
طریق افراد خاطی را وحشــت زده کنند و مانع آمدن آن ها به بیرون شوند. 
مشکل اما اینجاست که خیلی ها برای دیدن ارواح هیجان دارند و به خیابان ها 

می آیند تا با آن ها روبه رو شوند! 

روایت سوم / منهای کرونا
حالا یک مــورد که به کرونا ربط ندارد را 
بخوانید. ویدئویی که یک موجود عجیب 
سیاه رنگ را به تصویر می کشد تبدیل به 
ویدئویی داغ در فضای مجازی شده است. 
خیلی از کاربران بــا دیدن این فیلم که 
محل دقیق تهیه آن مشــخص نشده آن 
را موجودی شبیه به موجودات بیگانه در 
فیلم های اسپایدرمن ۳ و »ونوم« دانستند و شکی ندارند که این موجود، یک 
موجود بیگانه یا موجودی ساخته دست بشر و ناشی از تغییرات ژنتیکی است. 
جالب اینکه یک روز پس از انتشار ویدئو، متخصصان و سایت های علمی اعلام 
کردند این موجود در واقع نوعی کرم روبانی، شاخه ای از کرم های بی مهره بوده 
است! کاربران خیال پرداز اما هنوز روی حرف خودشان هستند و این موجود 

را، موجودی بیگانه می دانند.

 محمد تربت زاده شاید از همان زمانی که عوامل فیلم 
ســینمایی »خروج« اعلام کردند به دلیل شیوع ویروس 
کرونا در کشــورمان و باتوجه به تعطیلی ســینماها، این 
فیلم قرار است به صورت مجازی و از طریق تلویزیون های 
اینترنتی اکران شود، خیلی ها حدس زدند که نسخه ای از 
این فیلم پس از مدتی به صورت رایگان در فضای مجازی 
پخش خواهد شد. این اتفاق البته خیلی زودتر از تصورمان 
صورت گرفت و فقط چند ســاعت پس از آغاز نخستین 
اکران مجازی »خروج« نســخه با کیفیت این فیلم روی 

وب سایت های مختلف قرار گرفت.
»خروج« اما نه اولین فیلمی بود که قربانی انتشار غیرقانونی 
شد و نه قرار است آخرین فیلمی باشد که تهیه کننده اش 
به واسطه قاچاق فیلمش، به خاک سیاه می نشیند. پدیده 
قاچاق آثار هنری به خصوص فیلم های سینمایی، از چندین 
دهه پیش در کشــورمان شایع بوده اما این روزها با توجه 
پیشرفت تکنولوژی، سوءاستفاده گران راحت تر می توانند از 

طریق انتشار نسخه های غیرقانونی فیلم ارتزاق کنند. 

 یک معضل جهانی
موضوع قاچــاق فیلم برخلاف تصورتــان فقط معضلی 
مختص ایران نیســت و تمام دنیا با آن دســت و پنجه 
نــرم می کنند. به خصوص حالا که گســترش اینترنت و 
شبکه های اجتماعی به قاچاقچیان آثار هنری این فرصت 
را داده که بدون مزاحمت نهادهای مسئول، کارشان را در 
این فضا گسترش دهند.  عمده کشورهای فعال در زمینه 
فیلم سازی اما تا حد زیادی توانسته اند معضل قاچاق آثار 
هنری را کنترل کنند. بسیاری از کمپانی های فیلم سازی 
حتی با شــبکه های اجتماعی هم قرارداد بسته اند تا جلو 
انتشار نسخه های غیرقانونی آثارشان را بگیرند. به همین 
خاطر در بســیاری از موارد شما نمی توانید موسیقی های 
معروف خارجی را در صفحه اینستاگرامتان بارگذاری کنید. 
حتــی اگر با تلفن همراه از روی صفحه نمایش تلویزیون 
فیلم بگیرید تا بریده ای از یک ســریال یا فیلم خارجی را 
به اشتراک بگذارید، اینستاگرام علاوه بر پاک کردن پست 
شما، تذکر می دهد که در صورت تکرار این کار، حسابتان 

مسدود خواهد شد.

 قانون کپی رایت
موارد بالا را بگذارید در کنار ســخت گیری های مجازی و 
حقیقی مســئولان نظارتی در جهت جلوگیری از انتشار 
غیرقانونی آثار هنری. ســخت گیری هایی که در بسیاری 
از موارد، زندان و جریمه  های سنگین را برای خاطیان به 
دنبــال دارد. تمام این محدودیت ها در کنار هم قانونی را 
در خارج از مرزهای کشورمان وضع کرده اند که به »حق 

انتشار« یا copy right معروف شده است. 
هدف اصلی قانون حق انتشــار، حفاظت از زمان، تلاش و 
خلاقیت خالق کار است، به همین دلیل این قانون، حق 
انحصاری خاصی را شامل می شود. مثلاً توزیع نسخه های 
فروش، اجاره نامه یا انتقال مالکیت به دیگران، انجام کار به 
صورت عمومی، نمایش کار به صورت عمومی و آماده سازی 
کارهای مشتق شــده )یعنی کارهای دیگر بر مبنای کار 

اصلی؛ مثلاً تبدیل یک رمان به فیلم(.

 300 سال پیش
ایده تصویب چنین قانونی نخستین بار حدود ۳۰۰ سال 
پیش به ذهن انگلیسی ها رسید. آن زمان البته قانون کپی 
رایت به حقوق انحصاری چاپ کتاب ها محدود می شد. با 
گذر زمان اما محدودیت های دیگری مثل ترجمه هم به 

آن اضافه شــد. این قانون حدود ۱5۰ سال بعد یعنی در 
ســال ۱886 منجر به شکل گیری »پیمان برن« در شهر 
برن سوئیس و در بین کشورهای پادشاهی شد. تا پیش 
از آن، حقوق قانونی یک اثر فقط در همان شهر یا کشور 
صاحب اثر، اعتبار داشــت و در خــارج از آن محدوده در 
صورت چاپ و یا تکثیر، هیچ اعتراضی قابل قبول نبود. اما 
پس از این پیمان، حق قانونی بر مالکیت یک اثر در تمام 
کشــور ها تصویب شد و به این ترتیب نخستین قدم های 

جهانی شدن قانون کپی رایت برداشته شد. 
مدتی بعد یعنی در سال ۱۹5۲ پس از انبوهی از تغییرات، 
قانون کپی رایت تقریباً شکل امروزی خودش را پیدا کرد و 

از سوی بیشتر کشورهای جهان پذیرفته شد.

 قانون 50 ساله
ماجرا در کشــور خودمان اما کمی تا قسمتی پیچیده تر 
است. بر اساس تاریخچه ای که »ایرنا« منتشر کرده، ثبت 
قانون »حمایت از حقوق مؤلفان و مصنفان و هنرمندان« 
در ایران به دی ۱۳۴8 برمی گردد. اگرچه قانون حق تکثیر و 
قانون ثبت علائم تجاری در سال ۱۳۰۴ به تصویب رسیده 
بود، اما پس از تصویــب قانون حمایت از حقوق مؤلفان، 
مصنفان و هنرمندان بود که اصلی حقوقی به عنوان بدنه 
اصلی حق تکثیر در ایران تصویب شــد. از زمان تصویب 
این قانون، بحث پیوســتن به قانون جهانی کپی رایت و 
به رسمیت شناختن حقوق صاحبان اثر همواره به عنوان 
دغدغه ای جدی از ســوی برخی هنرمنــدان، مؤلفان و 
مصنفان در ایران مطرح بوده و هرچه فعالیت هنرمندان ما 
از مرزهای کشور فراتر رفته، دامنه  این بحث هم گسترده تر 
شده اما هیچ وقت گامی برای پیوستن به این قانون جهانی 
برداشته نشده است. بسیاری از منتقدان هم معتقدند دلیل 
اصلی قاچاق گســترده آثار هنری در کشــورمان همین 

موضوع است. 
اگرچه این موضوع هم مورد انتقاد کارشناسان قرار گرفته 
که قانون کپی رایت داخلی ما، مربوط به سال ۴8 است و 
اگرچه در سال 8۹ بازنگری جزئی در آن صورت گرفته اما 
هیچ جوره نمی شــود آن را یک قانون کامل و جامع برای 

حفظ حقوق مادی و معنوی صاحبان آثار هنری دانست.

 عدم بازگشت سرمایه
اولین و عمده ترین نتیجه نبود قانون درست و حسابی در 
زمینه حمایــت از حقوق صاحبان آثار هنری، قاچاق آثار 
آن هاست که نتیجه آن، عدم بازگشت سرمایه تهیه کننده و 
سرمایه گذار است که در طولانی مدت جلو پیشرفت سینما 

و تولید آثار با کیفیت را می گیرد. 
اگر خاطرتان باشــد در سال های نه چندان دور، دلال ها و 
قاچاقچیان آثار هنری با هندی کم از روی پرده سینماها 
فیلم می گرفتند و نســخه بی کیفیت آن فیلم را در قالب 
دی وی دی به فروش می گذاشــتند. مسئله ای که اگرچه 
آسیب های زیادی به سینمای کشورمان وارد کرد اما بند 
و بساطش در مدت کوتاهی از طریق نظارت بر سینماها 
برچیده شد. موج دوم پدیده قاچاق آثار هنری اما همزمان 
با عدم صدور مجوز برای چند فیلم در کشورمان آغاز شد. 
فیلم هایی مثل »ســنتوری« و »مارمولک« که حســابی 
جنجال به راه انداخته بودند، نمونه های معروف این دسته 
از فیلم های قاچاق شده به حســاب می آیند. در روزهایی 
که تب قاچاق این دو فیلم بالا گرفته بود، می توانســتید 
نسخه های غیرقانونی شان را در بساط هر دستفروشی پیدا 
کنید. نسخه های غیرقانونی مارمولک و سنتوری به همراه 
چندین فیلم دیگر آن قدر حســاب شده و دقیق در نقاط 

مختلف کشورمان منتشر شدند که شائبه حضور مافیایی 
در حوزه تکثیر و توزیع غیرقانونی فیلم های سینمایی ایجاد 
شد. با همت نیروی انتظامی و پیگیری های اهالی سینما 
و دستگیری چندین مرکز توزیع غیرقانونی دی وی دی و 
سی دی اما بساط این نوع از قاچاق هنری هم برچیده شد.

 گسترش قاچاق فیلم ها
همزمان با راه اندازی شبکه نمایش خانگی در کشورمان اما 
موج جدید قاچاق هنری آغاز شد. احتمالاً یادتان می آید 
که همزمان با توزیع نخستین سریال نمایش خانگی یعنی 
»قهوه تلخ« نســخه های غیرقانونی این سریال به صورت 
مخفیانه در کوچه و پســکوچه های سرتاســر کشورمان 
خرید و فروش می شــد. موضوعی که تا همین امروز هم 
ادامه داشته است. البته امروز به واسطه عدم توانایی نظارت 
کامل نهادهای مسئول بر شبکه های اجتماعی، قاچاق فیلم 
و سریال ها گسترش پیدا کرده است. چه فیلم های توقیف 
شــده و جنجالی مثل رحمان ۱۴۰۰ و خانه پدری و چه 
فیلم های پرفروشــی مثل متری شیش و نیم و شبی که 
ماه کامل شد. تفاوت اصلی در نوع جدید قاچاق آثار هنری 
با انواع آن در گذشته اما اینجاست که به تازگی نسخه های 
فول اچ دی، با کیفیت و بدون سانســور فیلم ها به صورت 
قاچاق در شبکه های اجتماعی درز کرده است و اغلب هم 
به صورت رایگان و بــرای جذب مخاطب در صفحه های 

مجازی، در اختیار کاربران قرار گرفته است. 

 مقصر چه کسی است؟
حالا پرسش اصلی اینجاست که این نسخه های با کیفیت 
و بدون حذفیات، چطور به صورت قاچاق در شــبکه های 
اجتماعی قرار می گیرند. بســیاری از اهالی سینما که در 
سال های اخیر فیلم هایشان قربانی انتشار غیرقانونی شده، 
انگشــت اتهامشان را به ســمت وزارت ارشاد گرفته اند و 
مدعی شده اند نسخه بدون سانسور فیلمشان را فقط وزارت 
ارشــاد در اختیار داشته و احتمالاً واسطه ها یا تعدادی از 

کارمندان در انتشار آن نقش داشته اند. 
بخش دیگــری از قربانیان قاچاق فیلــم هم می گویند 
فیلمشان در مسیر رد و بدل شدن میان نهادهای مختلف، 

توسط یک فرد ناشناس درز پیدا کرده است. 
اما موضوعی که اهمیت بیشــتری از منبع درز کردن 
نسخه های اصلی فیلم  دارد، زیرساختی است که بستر 
را بــرای قاچاقچیان آثار هنری فراهــم می کند. اگر تا 
مدت ها پیش می توانســتیم از طریق برخورد با عاملان 
انتشــار دی وی دی های غیرقانونــی و یا حتی فیلتر 
کردن سایت های انتشــاردهنده نسخه های غیرقانونی 
فیلم، تا حدودی قاچاق فیلم سینمایی را محدود کنیم 
اما این روزها به واسطه پیشرفت تکنولوژی و فراگیری 
شبکه های اجتماعی، این امکان وجود ندارد. به همین 
خاطر اســت که کانال هــای انتشــاردهنده فیلم های 
غیرقانونی مثل قارچ در فضای مجازی رشد می کنند و 
از طریق انتشار نسخه های رایگان و غیرقانونی فیلم های 
ســینمایی، مخاطب جذب می کنند. جدیدترین نمونه  
آن هم انتشار نسخه با کیفیت فیلم سینمایی »خروج« 

در کانال های تلگرامی است.
به نظر می رسد تا زمانی که مسئولان گامی اساسی برای 
حمایت از حقــوق تولیدکنندگان آثار هنــری برندارند، 
تولیدکنندگان همچنان بدون آنکه سر سوزنی به حمایت 
مســئولان از حقوقشان امید داشته باشند، باید به سبک 
»مهران مدیری« عمل کنند که در پشت نسخه های قانونی 

قهوه تلخ نوشته بود: »خواهش می کنم کپی نکنید«!

روی فرشته ها را زمین نمی اندازد

رقیه توســلی: رفیق فابریکی دارم. هزاران هزار بار میهمانش شده ام توی 
بیمارســتان. فرشته سپیدپوش است. بس که در ایامِ پیش کرونا، همدیگر را 
می دیدیم. در لیست مخاطبان، اسم هم را »همان همیشگی« ثبت کرده ایم 

به شوخی.
حالا دیگر خودتان حسابش را بکنید در آشفته بازار این ویروس به چه پدیده ای 

تبدیل شده ام؟ با حجم دلهره ها و دوست داشتن هایم؟
بی توجه به تشَــرها و تمناهایش که مراعات کن؛ دو روز درمیان به شماره اش 

پیام می فرستم. رفیقم را که از سر راه پیدا نکرده ام.
امروز هم چنین می کنم.

مدافع بانو چند ساعت بعد جوابم را می دهد که من خوبم. ولی بیماری اینجا 
اوضاع بدی دارد. لطفاً هر چقدر عشق و دعا و انرژی که می خواستی بفرستی 
سمتم، بفرســت برای او که روی تخت ۱6 خوابیده. نوزادش ۱۴ روز بیشتر 
ندارد. توی دلم ناگهان گلوله ای شــلیک می شــود انگار از اسلحه ای که صدا 

خفه کن دارد.
چشم بســته می دوم در خانه خدا... برای کسی که نمی شناسم نذر شله زرد 
و صلوات می کنم... پشــت هم یا الله، یــا فتاح، یا بصیر، یا حفیظ می خوانم... 
می گویم خدایا این مــادر و فرزند را نجات بده... دور مهربانی تان بگردم روی 

بنده ات را زمین نینداز.
اما هر چه زار می زنم احساس می کنم یک جای کار می لنگد. 

پا می شوم و خودم را متصل به »عزیز« می کنم. به او که هیچ دری با دعایش 
بسته نمی ماند برایم. وساطت مادرانه می خواهم.

»عزیز« از توی گوشــی خوب وراندازم می کند و با لبخند فقط می گوید: دلم 
برای چشم هایت تنگ شده پری جان!

و من وســط هجوم بغض ها، عاشق اسم تازه ام می شوم و لعنت می فرستم به 
لشکر تا دندان مسلح کرونا و آلزایمر.

پی نوشــت: آخر »پری جان« چه جور به مرزِ تولــد و مرگ فکر کند... به 
»عزیز«... به مادر و نوزادش... به دخترک دوساله »شیما« که این روزها نه بابا 

دارد و نه مامان... و آن وقت پیازهای زرشک پلویش را جزغاله نکند؟
پیامکی از بهشت: ۱۱ شب برایم دو خط می نویسد...مَشتی! حالا که اوضاع 
دلت این قدر خوب است ما را خیلی دریاب. انگار معجزه ریخت روی تخت ۱6.

اعتراف: آسمان روی فرشته ها را زمین نمی اندازد.

روایت مجازی
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ورزشورزش
 نگاهی به نخستین مصاحبه و چالش های 

مدیرعامل جدید استقلال

رؤیاهای 40 طبقه یک مدیر!

 گفت وگو با محمداسماعیل حاجی علیان به انگیزه انتشار »آتون نامه«  

روایتی جذاب از اسماعیل طلا و سقاخانه

باران یکریز می بارید

رکاب زنان داشــتم از داروخانه به ســمت خانه برمی گشتم که باران گرفت و 
مجبورم کرد در حاشیه خیابان پناه بگیرم. چند دقیقه بعد، زنی به سمتم آمد: 

»من سواد ندارم از این کارت ۳۰ هزار تومان برای من برمی داری«؟
کارت را گرفتم و با اکراه به ســمت عابربانک رفتم. این اکراه به خاطر روبه رو 
شــدنم با دســتگاه عابربانک بود. زن همچنان حرف مــی زد و از زندگی اش 
می گفت. که دخترش بچه دار شده است و چیزی ندارند... بابای بچه هاش در 

بیمارستان روانی بستری شده است و از هفت بچه اش و... .
کارت زن، ۳۰ هزار تومان نداشــت. دوباره درخواست دادم و این بار ۲۰ هزار 
تومان. باز هم جواب بی رحمانه خودپرداز این بود که کارت زن ۲۰ هزار تومان 
موجودی ندارد. از زن پرسیدم: »اصلاً کارتتان پول دارد؟« و زن با تردید جواب 
داد: »کمی داشته« اما در کارتش ۱۰ هزار تومان هم نبود. کارت خودم را وارد 
دستگاه کردم و ۱۰ هزار تومان به زن دادم. بعد هم او را معرفی کردم به یکی 
از خیریه ها در حاشیه شهر: »فردا ساعت ۱۱ آنجا باشین. یکی از دوستانم قرار 

است بسته های مواد غذایی بیاورد یک بسته اش را می دهیم به شما«.
باران همچنان می بارید و من هنوز در پناه ساختمان بلندی بودم که از باران 
حفظم کرده بود.۱۰دقیقه ای گذشت، زن را دیدم با نایلونی که توی آن چند 
نان بود. صدایش زدم و دوباره برایش از خودپرداز پول گرفتم. حالا شــادی را 

می شد در چشم های غمگینش دید.
زن داشت دور می شد تا به خانه اش در حاشیه شهر برود در این شب هایی که 
حتی از اتوبوس هم خبری نیست و من می دانستم راه زن چقدر دور است. زن 
داشت دور می شد با چادری که لحظه به لحظه باران بیشتر خیسش می کرد 
و من همچنان در پناه دیوار بلند بودم تا باران کم شــود. با خودم فکر کردم 
هیچ کدام از کارهای دنیا بی حکمت نیســت. حتی ایستادن من که از باران به 
سقفی پناه برده و مردد بودم که بمانم یا تا خانه رکاب بزنم. خوشحال بودم که 
سر راه زن قرار گرفته بودم اما ته دلم غمگین از این که فردا و فردا شب ها زن 
حتماً باید باز هم از خانه بیرون بزند تا نانی برای بچه هایش فراهم کند در این 
روزهای سخت. زن رفته بود و صدایش با من بود که می گفت: »من توی خانه 
مردم کار می کنم. نظافت بلدم اما الان کســی به من زنگ نمی زند چون این 
بیماری هست. ان شاءالله سالم باشی و به این بیماری گرفتار نشوی«. باران ول 

کن نبود و یکریز می بارید... .

فاصله در بالای جدول فقط یک امتیاز است

 خلعتبری:  اولین نفر 
قراردادم را کم می کنم

روزمره نگاری

یادداشت های چرخدار

عباسعلی سپاهی یونسی
annotation@qudsonline.ir

 نگاهی به پدیده قاچاق فیلم های سینمایی  نگاهی به پدیده قاچاق فیلم های سینمایی 
به بهانه انتشار غیرقانونی »خروج«  در فضای مجازیبه بهانه انتشار غیرقانونی »خروج«  در فضای مجازی

خواهش می کنم کپی نکنید!خواهش می کنم کپی نکنید!

زنیت حرف آخر را به ناپولی زد
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سینا حســینی: نخســتین گفت و گوی تلویزیونی 
مدیرعامل جدید آبی پوشــان پایتخت با حواشی زیادی 
همراه بود، به شکلی که از همان لحظات اولیه هواداران، 
منتقدان و پیشکسوتان به اشکال مختلف به حرف های 
ســعادتمند واکنش نشــان دادند. اظهارات سعادتمند 
هرچقدر شیک و ایده آل بود اما به نظر می رسد یک برنامه 
و طرح بلند مدت اســت که برای تحقق نیاز به سه سال 
زمان دارد تا به درستی اجرا شــود ولی در برهه کنونی 
استقلال زمان زیادی برای عبور از بحران ندارد و چنانچه 
فکری به حال این بیمار اورژانســی نشود بیمار به دلیل 
بدهی های وحشتناک مالی ممکن است به کما فرو برود.

 بدهی 2 میلیاردی
استقلال به دلیل نبود منابع کافی مالی در شرایط کنونی 
به جز مطالبه استراماچونی حدود یک و نیم میلیون دلار 
بدهی خارجی دارد که اگر این مبلغ را با بدهی اســترا 
جمع کنیم میزان بدهی استقلال از مرز 2میلیون دلار 

عبور می کند.
در کنار این میزان بدهی بین المللی بحران اتمام قرارداد 
ســتاره ها، عدم اجرای تعهد اسپانسرها و تنش در کادر 
فنی تیم بزرگسالان هم وجود دارد که وقتی این عوامل 
کنار هم جمع می شود نمی توان به اظهارات مدیرعامل 
استقلال زیاد خوشبین بود. در این بین مقوله خنده دار 
خصوصی سازی باشــگاه هم به اصرار وزارت ورزش در 
حال انجام اســت که می تواند دغدغه هــای مدیرعامل 

باشگاه را دو چندان کند. 

 پالس هاس منفی فرهاد
احمد سعادتمند معتقد است: اســتقلال به هیچ کسی 
بدهکار نیست و دائمأ روی این مســئله اصرار دارد تا به 
مخاطب و هوادار تلقین کند همه چیز امن و امان است 
اما استوری های سریالی سرمربی تیم خلاف این اتفاق را 
نشان می دهد تا حدی که رسانه های نزدیک به دولت هم 
به وجود اختلاف میان او و فرهاد مجیدی اعتراف کردند!

و این یعنی آغاز شــمارش معکوس بمب ســاعتی در 
اردوگاه استقلال!

 تهدید صوری
نکته قابل تأمل دیگر درباره احمد سعادتمند که به شدت 
خودنمایی می کنداین اســت که او در گام نخست با زبان 
لبخند اسپانسرهای حاکمیتی و دولتی را تهدید کرد که 

اگر حقوق اســتقلال را نادیده بگیرند بی گمان از طریق 
مراجع قضایی پیگیر خواهد شد اما با کمی تأمل می توان به 
این باور رسید که این حرف تنها یک شعار تبلیغاتی است. 
آیل سعادتمند به عنوان کارمند وزارت ورزش و مهره وزیر 
دولت حســن روحانی این اختیار و قدرت عمل را دارد از 
یکی از وزارتخانه های تحت مدیریــت رئیس جمهور به 
قوه قضائیه شکایت کند تا حقوق استقلال را مطالبه کند؟ 
بی گمان پاسخ منفی است چون چنین اختیاری هیچ وقت 
برای یک مدیرعامل منتصب از سوی وزیر وجود نداشته و 

قطعاً در آینده نیز وجود نخواهد داشت.
کارشناسان و منتقدان بر این باورند سعادتمند قصد دارد 
در دوره مدیریتی خود تأثیرگذار باشد اما نباید به سمت 
رؤیاپردازی برود چون این اتفاق بــا واکنش هایی نظیر 

استوری های فرهاد مجیدی مواجه خواهد شد.

 خطر پیشکسوت ها
از طرفی تجربه نشــان داده در تمام ادوار مدیریتی همه 
پیشکسوتان و بازیکنان سابق در روزهای ابتدایی انتصاب 
مدیرعامل جدید دست یاری به سمت وی دراز کردند و 
به نوعی با مدیر جدید بیعت کردند اما به محض تقسیم 
مسئولیت ها ورق برمی گردد و بیرون مانده ها به منتقدان 

سرسخت مجموعه تبدیل می شوند.
این اتفاقات بدون تردید به زودی برای ســعادتمند رخ 
خواهد داد تا وی متوجه شود با پایان دوران ماه عسل وارد 
برهه جدی و سخت عملیاتی خواهد شد که عبور از این 

مرحله به تخصص خاصی نیاز دارد.

نگاهی به نخستین مصاحبه و چالش های مدیرعامل جدید استقلال

رؤیاهای 40 طبقه یک مدیر!

ژاوی: بازگشت نیمار به بارسلونا؟ چرا که نه!
ورزش: اسطوره باشگاه بارسلونا از بازگشت نیمار به این تیم استقبال می کند. ژاوی 
که هم اکنون سرمربی تیم السد قطر اســت اما از وی به عنوان یکی از محتمل ترین 
گزینه آینده ســرمربیگری بارســا نام می برند در خصوص امکان بازگشــت نیمار 
می گوید: »بازگشت نیمار به بارســلونا؟ چرا که نه! از لحاظ فوتبالی شکی به نیمار 
ندارم. من سابقه بازی و بودن کنار او در رختکن را دارم و باید بگویم که نیمار انسان 
فوق العاده ای است. او در بارسلونا بازیکنی حرفه ای بود. در کنار این ها مسئله اجتماعی 
و بروکراسی وجود دارد که نمی خواهم به آن ها ورود کنم، اما نیمار در زمین فوتبال 

یکی از پنج بازیکن برتر جهان است«.

پوگبا: مادرم می دانست که به منچستریونایتد بازمی گردم
ورزش: هافبک فرانسوی تیم فوتبال منچستریونایتد می گوید: مادرش مطمئن بوده که 
او روزی به اولد ترافورد بازحواهد گشت. پل پوگبا دراین رابطه می گوید:»مادرم همیشه 
می گفت تو به تیمی دیگر خواهی رفت، اما به منچستریونایتد بازخواهی گشت. او همیشه این 
جمله را می گفت و من هم می گفتم خواهیم دید چه خواهد شد. وقتی به منچستریونایتد 
بازگشتم واقعاً خوشحال بودم. کارم در منچستریونایتد نیمه کاره مانده بود. کاری را در این 
تیم شروع کرده اما تمامش نکرده بودم و تنها مدتی به تیمی دیگر رفتم. بدیهی است که 
بابت بازگشت به جایی که کار را از آنجا شروع کرده بودم واقعاً خوشحال بودم چون دیگر 

یک بازیکن جوان نبودم و به عنوان یک بازیکن مورد تأیید به اولد ترافورد بازگشته بودم«.

داگلاس کاستا: دیگر نمی دانم در خانه چه کار کنم!
ورزش: ستاره برزیلی تیم فوتبال یوونتوس اعتراف کرد که حوصله اش از خانه نشینی 
به خاطر قرنطینه سر رفته است. داگلاس کاستا می گوید: امیدوار است خبر از سرگرفته 
شدن مسابقات سری A در اواخر ماه می صحت داشــته باشد تا بتواند به زمین بازی 
برگردد، چون دیگر تحمل خانه نشینی را ندارد. او اضافه کرد:»امیدوارم که فصل به زودی 
از سر گرفته شود و شاید تا یک ماه دیگر این اتفاق رخ دهد. من در خانه و کنار خانواده ام 
هستم و دارم هر روز به صورت انفرادی تمرین می  کنم. وقت گذراندن در کنار عزیزان 
خیلی خوب است، اما با شرایطی که در قرنطینه خانگی داریم، دیگر نمی دانم باید چه 

کار کنم«.

ورزش: مهاجم تیم فوتبال شهرخودرو گفت: بین تیم های 
دوم تا پنجم جدول فاصله ها یک یا دو امتیاز بیشتر نیست و 
فقط پرسپولیس است که فاصله اش را با رقبا بیشتر کرده 
است بنابراین ما هم دوســت داریم تکلیف لیگ مشخص 
شود. محمدرضا خلعتبری در گفت و گو با فارس، در خصوص 
اینکه آیا مصدومیت وی بهتر شده است یا خیر اظهار کرد: 
خوشبختانه مصدومیت من بهتر شده ولی دوست دارم اول 
از همه این ویروس از مملکت خارج شود تا مردم به زندگی 

عادی خود ادامه بدهند.

 تمرینات  اینترنتی
وی با اشاره به تمرینات اینترنتی بازیکنان شهرخودرو گفت: 
با برنامه ای که سرمربی تیم در اختیار بازیکنان گذاشته روند 
آماده سازی ما هم مثل سایر تیم ها در منزل انجام می شود تا 

بدن بازیکنان از نظر آمادگی افت نکند.
مهاجم شهرخودرو در پاسخ به این پرسش که آیا برگزاری 
ادامه مسابقات ممکن است یا خیر گفت: با این شرایطی که در 
جامعه می بینم برگزاری بازی ها به صلاح نیست. خود آقای 
خلیلیان روز گذشته اعلام کرد امکان برگزاری تمرینات تیم ها 
تا 15 اردیبهشت وجود ندارد و با این وضعیت سلامتی مردم از 

همه چیز مهم تر است.

 فاصله کم مدعیان
خلعتبری تصریح کرد: بین تیم هــای دوم تا پنجم جدول 
فاصله ها یک امتیاز یا دو امتیاز بیشتر نیست و فقط پرسپولیس 
است که فاصله اش را با رقبا بیشتر کرده است. ما هم دوست 
داریم سرنوشتمان مشخص شود و بازی ها تمام شود اما باید 

سلامتی بازیکنان و اهالی فوتبال را هم در نظر بگیریم.

 کم شدن قراردادها
وی با اشاره به اینکه در صورتی که فدراسیون و سازمان لیگ 
روی کسر قرارداد بازیکنان تصمیم بگیرند آیا او موافق این 
کار است یا خیر گفت: من نمی توانم در مورد سایر تیم ها نظر 
بدهم، ولی ما یک باشگاه خصوصی هستیم که حمیداوی آن را 
اداره می کند. مطمئن باشید اگر باشگاه چنین تصمیمی بگیرد 

نخستین نفر قراردادم را کم می کنم.
مهاجم شهرخودرو تأکید کرد: شاید سایر بازیکنان این نظر 
را نداشته باشــند ولی من وظیفه دارم به حمیداوی که در 
بخش خصوصی در فوتبال هزینه می کند کمک کنم. او به 
کمک من و امثال من نیاز دارد و این کار باید فرهنگ سازی 
شود. سالی که در سپاهان بودم آقایان خلیلیان و نیکفر با من 
صحبت کردند و گفتند در صورت امکان قراردادم را کم کنم 
که آن سال هم این کار را انجام دادم؛ بنابراین اگر بحثی شود 

نخستین نفر قراردادم را کم می کنم.

 تخلف    بی تخلف
خلعتبری در واکنش به اینکه گفته می شد محمد رویانیان 
زمان بازگشت او به پرسپولیس مرتکب تخلفاتی شده بود 
گفت: نه اصلاً تخلفی در کار نبود این موضوع صحت ندارد. 
باشگاه عجمان قصد داشت من را به یک تیم قطری بفرستد 
من هم به آن ها گفتم که اصلاً قطر نمی روم چرا که یک نیم 
فصل آنجا بودم اصلًا دوست نداشتم به آنجا برگردم. بعد از 
آن آقای رویانیان صحبت های لازم را انجام دادند و توانستم 
در خدمت پرسپولیس قرار بگیرم . با وجود اینکه مسئولان 
باشگاه عجمان خیلی دوست داشتند که در این تیم بمانم 
ولی من قبول نکردم چون آن ها اسم لیگ شان را به خلیج 

عربی تغییر داده بودند.

ورزش: فدراســیون والیبال ضمن تأکید بر توافق با سرمربی 
تیم ملی برای قطع همکاری، مذاکره با گزینه جایگزینی وی 

را تکذیب کرد.
دراطلاعیه فدراســیون والیبال پیرامون فسخ قرارداد با ایگور 
کولاکوویچ و احتمال مذاکره با گزینه های جانشینی وی آمده 
است: »در پی شیوع ویروس کرونا و تعویق مسابقات و فعالیت 
رشته های ورزشی از جمله بازی های المپیک، لیگ ملت های 
والیبال و رقابت های قهرمانی آسیا، فدراسیون والیبال با سرمربی 
تیم ملی برای توقف همکاری دو طرفه، به توافق رسید. پس از این 
توافق، شایعات و گمانه زنی های مختلفی در خصوص انتخاب 
سرمربی و کادر فنی جدید تیم ملی والیبال، در فضای مجازی و 

برخی رسانه ها مطرح شد.
بر اساس این گزارش، فدراسیون والیبال تأکید می کند که تاکنون 
با هیچ فرد حقیقی و یا حقوقی و یا ایجنت ها، در خصوص جذب 
مربی خارجی و یا داخلی، مذاکره و مکاتبه ای نداشته است و با 
توجه به تعویق تمامی مسابقات و وجود فرصت مناسب، این 
موضوع با بررسی های کارشناســی در آینده از سوی مدیران 

فدراسیون صورت خواهد پذیرفت.
لذا در صــورت طــرح موضوعات شــائبه  برانگیز از ســوی 
هر شــخص حقیقــی و یا حقوقــی و ادعــای مذاکــره یا 
مکاتبه بــه نمایندگــی از فدراســیون با مربیــان خارجی 
و یــا داخلــی، فدراســیون والیبــال جمهوری اســلامی 
 ایران از مجاری حقوقــی و قضائی، این موضــوع را پیگیری 

خواهد کرد.

  انتخاب بدون عجله
فدراسیون والیبال در ادوار گذشته نیز همواره خود راساً نسبت 

به جذب کادر فنی اقدام کرده  است و در این شرایط خاص نیز 
براساس منافع ملی به گونه ای که موجبات ارتقای سطح کیفی 

تیم ملی کشورمان فراهم گردد اقدام خواهد کرد«.
در همین حال میلاد تقوی، سرپرست دبیری فدراسیون والیبال 
می گوید: »عجله ای برای انتخاب سرمربی تیم ملی نداریم و با 
توجه به تجربیاتی که از گذشته داریم و نظرات کارشناسان، 
باید با بررسی کامل در خصوص انتخاب سرمربی جدید تیم 

ملی تصمیم بگیریم«.

 شایعه ها
در سال های اخیر و با جهش خیره  کننده والیبال، نام های بزرگی 
روی نیمکت تیم ملی ایران نشسته اند؛ از ولاسکو گرفته تا لوزانو 
و حتی کواچ. حالا هم خبر می رسد برخلاف ادعای رسانه های 
لهستانی مسئولان فدراسیون والیبال سه گزینه را مد نظر دارند 
که همگی خارجی هستند؛ آنجلو لورنزتی، روبرتو پیازا، فردیناندو 
دی جورجی. این سه مربی در سری آ ایتالیا مشغول هستند و 
تیم هایشان هم در جمع مدعیان قرار داشتند، اما گویا شرایط 
فسخ آن ها با تیم باشگاهی و حضور در تیم ملی ایران هم فراهم 
است. تقوی درمورد گزینه های هدایت تیم ملی والیبال اظهار 
کرد: برخلاف اخبار منتشر شده از سوی رسانه های مختلف، 
در حال حاضر گزینه خاصی برای هدایت تیم ملی از ســوی 

فدراسیون مطرح نیست. 
تمام گزینه های داخلی و خارجی را بررســی خواهیم کرد و 
بی گمان با توجه به شرایط موجود، بهترین تصمیم را خواهیم 
گرفت. عوامل مختلفی در تصمیم گیری ما تأثیرگذار خواهد 
بود و پس از اینکه سر فرصت به جمع بندی نهایی برای انتخاب 

سرمربی رسیدیم، نتیجه آن اعلام خواهد شد.

فاصله در بالای جدول فقط یک امتیاز است

خلعتبری:  اولین نفر قراردادم را کم می کنم
فدراسیون والیبال رسماً اعلام کرد

»کولاکوویچ« دیگر بر نمی گردد

گزارش ویژه

 در پی انتشار اخباری درباره 
پاداش های جام جهانی ۲۰۱۸

کی روش: فقط خدا می تواند درباره اعمال 
من قضاوت کند

ورزش: پس از انتشار اسنادی مبنی بر اینکه حدود 25 درصد پاداش 
٨ میلیون دلاری جام  جهانی که باید توسط فیفا به فدراسیون فوتبال 
ایران پرداخت می شد، به عنوان پاداش به حساب کارلوس  کی روش و 
دستیارانش واریز شده است، کی روش در صفحه اینستاگرامش رسماً به 
این موضوع واکنش نشان داد.  در بخشی از بیانیه کی روش آمده است:

بعد سپری کردن متعهدانه هشت سال از زندگی خود در تیم ملی اجازه 
دهید این هواداران ایرانی باشند که ارزیابی و تقدیر خود را از خدمات، 
تعهد، صداقت، وفاداری و دستاوردهای من به فوتبال ایران را انجام 
دهند. بالاتر از آن ها فقط خدا می تواند در مورد اعمال و تصمیمات 
من قضاوت کند.همه می دانند چه افرادی همیشــه پشت آن خبر 
خاص بوده اند. طبق معمول آن ها فقط به عنوان انگشت های آلوده و به 
نمایندگی از چهره های زشت شناخته شده همیشگی عمل می کنند.

انتشار این اسناد توهم آمیز توســط آن آژانس خاص فقط یک قدم 
معمول کثیف است که سعی در جلب توجه و پنهان کردن بی کفایتی 

و مدیریت مخرب فوتبال ایران دارد.
در زمان مناســب، رو در رو، و در موقعی کــه اولویت های زندگی به 
سلامتی و همبستگی اختصاص نمی یابد که البته باید بگویم که به 
درســتی اولویت های اصلی و دغدغه مردم ایران نیز هست. من این 
فرصت را خواهم داشت که ماسک های آن ها را با توجه به این توهین ها 

و ادعاها پایین بیاورم.
من می خواهم یکبار دیگر مطلبی را یادآوری کنم که مدتی قبل از جام 
جهانی روسیه مطرح کردم؛ »هرگز در فوتبال ایران تعداد معدودی از 
افراد با منابع اندک به این مقدار موفقیت دست پیدا نکردند، متحد در 

کنار هم و با فداکاری های بی شمار، تنها برای سرافرازی تیم ملی«.

ورزش: این روزها درباره سردار آزمون، مهاجم ملی پوش 
کشورمان جدال رسانه ای میان روس ها و ایتالیایی ها ایجاد 
شده است. با وجود تأکید رسانه های روسیه و مدیران باشگاه 
زنیت به فروشی نبودن سردار اما رسانه های ایتالیا معتقدند 

که مهاجم ایرانی در تابستان راهی ناپولی می شود.
مهاجم تیم ملی ایران درحال حاضر در جمع سه گلزن برتر 
لیگ روسیه قرار دارد و همین امر سبب شده تا همچنان 
باشگاه های اروپایی خواهان جذب او باشند. علاوه بر این 
سردار فقط 2۴ سال دارد و در همین مدت کوتاه با انجام ۴۹ 
بازی ملی موفق به زدن ۳2 گل ملی شده است؛ اتفاقی که 
برای علی دایی در 2۴ سالگی، همراه با زدن فقط یک گل 
ملی بود. سردار سابقه حضور در لیگ قهرمانان اروپا و گلزنی 

مقابل بایرن  مونیخ را در کارنامه دارد. 

  5 دلیل ناپولی
روزنامه کوریره دلواسپورت تأیید کرده که حضور سردار 
در تیم ناپولی بازی دوسر برد برای هردو خواهد بود. در این 
گزارش با تیتر»آزمون، پنج نکته ای که باید درباره هدف 
جدید باشگاه ناپولی دانست« آمده: »سردار آزمون شاید 
نخستین بازیکن ایرانی در تاریخ باشگاه ناپولی شود. مهاجم 
تیم زنیت روسیه درحال  حاضر شخصیت اصلی تیم روسی 
است. آمار این بازیکن تا امروز این موضوع را تأیید می کند: 
در 2۹ بازی، این مهاجم گنبدی 1۴ گل زده و هفت پاس گل 
داده است. آمار مهمی که سبب شده این باشگاه ایتالیایی 
برای جذب این بازیکن ایرانی اقدام کند«. در ادامه با اشاره به 

اینکه در زمستان، سردار آزمون گزینه خرید تیم ناپولی برای 
خط حمله بود، آمده که او مهاجم تیم زنیت سن پترزبورگ 
است و به خاطر اینکه شهروند غیراروپایی است، خریدش 
کار آسانی نخواهد بود. اما ژیانتولی و گتوزو مدیر ورزشی و 
سرمربی تیم ناپولی به این بازیکن علاقه مند هستند و  مالک 

باشگاه نیز نظر مثبت خود را اعلام کرده است.
نخستین تیم ایتالیایی که نسبت به جذب سردار آزمون 
در تابستان 2۰1۷ علاقه نشان داد، تیم فوتبال لاتزیو بود؛ 
تیمی باسابقه و با قدمت بالا، خواهان جذب مهاجم تیم ملی 
ایران شده بود اما »جدل و بحث« بین دو باشگاه روستوف و 
روبین کازان، پروژه انتقال بزرگ را منتفی کرد. بحث و جدلی 
که برای سردار ایجاد شد، همه چیز را خراب کرد. باشگاه 
روستوف و روبین کازان بر سر این بازیکن جدال داشتند و کار 
به دادگاه عالی ورزش رسید. در نهایت لاتزیو )از جذب این 

بازیکن( عقب نشست. 

 قیمت آزمون
اما این بار ســایت »BUSINESS Online« روســیه 
برخلاف رسانه های کشورش اخبار ایتالیایی ها را تأیید 
کرد و خبر داد: زنیت به دنبال فروش آزمون به مبلغ ۴۰ 
میلیون یورو است اما تمام این مبلغ به زنیت نمی رسد بلکه 
2۰ درصد آن طبق قرارداد آزمون به روبین کازان باشگاه 
سابق می رسد. سردار آزمون زمستان سال 2۰1٨ میلادی 
با قراردادی به ارزش 12 میلیون یورو از روبین کازان راهی 

زنیت شد.

مترجم/امیرمحمد سلطان پور: در 1۰ ماه گذشــته و قبل از 
تعطیلی مسابقات، کمتر بازیکنی در تمامی لیگ های معتبر اروپایی را 
می توانستیم پیدا کنیم که درخشش جوان نروژی را داشته باشد. برای 
ارلینگ هالند گلزنی عادت شده بود و حتی اگر خبر هت تریک او را نیز 
می شنیدیم کسی تعجب نمی کرد. اما برای هالند باز هم کافی نیست. او 
در این باره با خنده می گوید: »فکر می کنم به گلزنی معتاد شده ام. البته 
این اعتیاد خوبی است!« ارلینگ هالند از زمانی که از ردبول سالزبورگ 
به دورتموند نیز پیوســت عادت خود را ترک نکرده و در چهار بازی 
ابتدایی هشت گل به ثمر رسانده است. در زیر مصاحبه او را می خوانیم:

 بسیاری تو را با دیگر ستاره اهل اسکاندیناوی یعنی زلاتان 
ابراهیموویچ مقایسه می کنند؛ نظرت در این باره چیست؟

من از ذهنیت زلاتان خوشم می آید. نگاه او به چیزهای مختلف جالب 
است. من فکر می کنم از لحاظ داشتن اعتماد به نفس بالا مثل او باشم. 
او هر جا که می رود از همان لحظه اول برای گلزنی آماده است. در مورد 
شباهت های دیگر هر دو ما قد بلند و فیزیک شبیه به هم داریم. اما شکل 

بازی ما متفاوت است و سخت بشود با هم مقایسه کرد.

 تو در واقع متولد شهر لیدز هستی؛ از انگلیس خاطره ای 
داری؟

من تا چهار سالگی در انگلیس بودم و پس از دیدن عکس هایی که 
در مهد کودک در آنجا داشتم برخی از خاطرات به ذهنم می آید اما 
آنچنان خاطرات روشن و واضحی نیست. وقتی انگلیس را ترک کردم 

بسیار کوچک بودم. 

 پدرت آلفی بازیکن ملی پوش نروژ بود و در لیگ برتر 
انگلیس نیز سابقه بازی داشت. و به خاطر تکل روی کین 
مصدوم و مجبور به خداحافظی زودهنگام شــد.  از او 

برایمان بگو.
زمانی که او فوتبال بازی می کرد من بچه تــر از آن بودم که بتوانم 

تشخیص دهم او فوتبالیست است. زمانی که 5 یا 6 ساله بودم متوجه 
شدم او ملی پوش است و در لیگ برتر در تیم های لیدز و منچسترسیتی 
بازی می کند. او یک مقدار از آن زمان برایم تعریف کرد و کلیپ برخی 
از گل هایش را برایم پخش کرد که گل های زیبایی هم بودند! البته او 
هیچ گاه صحنه تکل روی کین را برایم پخش نکرد چون نمی خواست 

به آن قضیه بپــردازد. من هم ناخودآگاه بــه پیراهن لیدز و 
منچسترسیتی علاقه دارم و در دوران کودکی آرزو داشتم 

با لیدز قهرمان اروپا شوم.

 عملکرد خوبت در دسته پایین تر سبب شد در 
۱6 سالگی به تیم اصلی مولده برسی، که سرمربی آن 

بهترین مهاجم تاریخ نروژ یعنی سولسشر 
بود.

من وقتی به مولــده رفتم هنوز یک بچه 
بودم و اوله به من کمک بســیار زیادی 
کرد. او یک تمام کننده بســیار خوب 
بود و راهنمایی هایش سبب شد که 
متدهای مختلف گلزنی را به عنوان 

یک مهاجم بیاموزم. اوله نقش 
بســیار مهمی در دوران 

ورزشــی من ایفا کرده 
است.

 در ژانویه ۲۰۱9 
به ردبول ســالزبورگ 

اتریش رفتی در حالی که باشــگاه های بزرگ دیگری تو را 
می خواستند.

صحبت هایی از علایق تیم هایی مثل لورکوزن، لیدز و حتی یوونتوس 
مطرح بود اما انتخاب سالزبورگ برایم عالی شد. در آن نیم فصل تمرین 
زیادی داشتم اما آنچنان به من بازی نرسید. اما در فصل آینده اش 
شرایط فرق می کرد سرمربی جدیدی به نام جسی مارچ 
هم هدایت ما را بر عهده گرفت که کمک بسیار زیادی 

به من کرد.

 تو در جام جهانی زیر ۲۰ ساله ها نیز در آن زمان 
به میدان رفتی و شاید برای نخستین بار بود که در 

جهان نامت بر سر زبان ها افتاد.
ما دو بازی اول گروهــی را باختیم و در 
حالی که حذفمــان قطعی بود مقابل 
هوندوراس قرار گرفتیــم. آن بازی با 
پیروزی 12 بر صفر برایمان به پایان 
رسید که من ۹ گل به ثمر رساندم. 
 VAR شــب فوق العاده ای بود. تازه
جلو من را گرفت وگرنه باید 11 گل 

به ثمر می رساندم!

  در ایــن فصــل در دور 
گروهی درخشــش خیره 
کننده ای در لیگ قهرمانان 
داشــتی؛ مانند پدرت در 

آنفیلد هم گلزنی کردی!
پدرم بارها برای من از گلزنی اش در آنفیلد صحبت کرده بود و وقتی با 
سالزبورگ در این استادیوم به میدان رفتم می خواستم که گلزنی کنم. 
بازی ۳ بر صفر باخته را ۳-۳ کردیم اما در نهایت شکست خوردیم؛ اما 

فکر کنم از آن جهت با پدرم مساوی کردم!

 پس از درخشش در نیم فصل اول تقریباً همه تیم های 
بزرگ تو را می خواستند؛ چرا دورتموند را انتخاب کردی؟

دورتموند سابقه خوبی در پرورش بازیکنان جوان داشت، و من در 
مورد این انتقال با پدرم و همین طور مدیر برنامه هایم مینو رایولا 
صحبت های زیادی کــردم و به این نتیجه رســیدیم که بهترین 
گزینه برای من دورتموند اســت. من از همان ثانیه اول احساس 
خوبی نسبت به دورتموند، تماشاگران پر شورش،  تاریخ باشگاه و 

مسئولان آن داشتم. 

 در بین گزینه های تو، منچستریونایتد هم حضور داشت 
که تحت هدایت سرمربی سابق ات یعنی سولسشر بود. چرا 

به یونایتد نرفتی؟
باعث افتخار است که باشگاه های بزرگ مثل منچستریونایتد به من 
علاقه نشان می دهند چون معلوم است کارم را خوب انجام داده ام. اما 
نمی خواهم در این باره صحبت کنم. تنها چیزهایی که می خواهم 

درباره آن صحبت کنم خودم و باشگاه کنونی ام است.

 شروع رؤیایی هم در بوندس لیگا داشتی!
واقعاً نمی توانستم تصور کنم که شرایط برای من در بوندس لیگا این قدر 
خوب آغاز شود. من در بازی اول روی نیمکت بودم و مربی به من گفت 
که به زمین برو و تفاوت را ایجاد کن؛ و من هم همین کار را کردم! من 
به خاطر گل هایی که زدم خوشحالم اما مهم تر این  است که بتوانیم به 
همراه تیم به موفقیتی بزرگ برسیم. دورتموند ظرفیت رسیدن به هر 

چیزی را دارد.

سرمربی تیم ســپاهان اصفهان در پستی اینستاگرامی به 
ستایش کادر درمانی کشــورمان در این روزهای سخت 
کرونایی پرداخت. امیر قلعه نویی با انتشار عکسی از یک 
پرســتار که جای ماســک به خاطر قرار داشتن به مدت 
طولانی روی صورت او، زخم ها و خون مردگی های زیادی 
به وجود آورده می نویسد: »کاش برای روزهای پس از کرونا 
پینه ای از این خون مردگی ها باقی نماند. برای روزهایی که 

دیوار قرنطینه فاصله ما و شما نیست«.

دروازه بان سابق تیم ملی کشورمان و شخصیت همچنان محبوب 
در شبکه های اجتماعی، در چندین استوری اینستاگرامی به روز 

جهانی دروازه بانی واکنش نشان داد. 
احمدرضا عابدزاده که از او به عنوان یکی از بزرگ ترین دروازه بانان 
تاریخ ایران نام می برند در استوری های خود عکس های مختلفی 
از خود در کنار پسرش امیر که هم اکنون در لیگ پرتغال دروازه 
بانی می کنــد، و البته ناصر حجــازی دروازه بان اســطوره ای 

کشورمان منتشر کرده است.

احمدرضا عابدزادهامیر قلعه نویی
سرمربی استقلال تهران که این روزها در قرنطینه خانگی به سر 
می برد، استوری هایی برگرفته از نکات جالبی که در کتابی که 
مطالعه می کند منتشر کرده است. فرهاد مجیدی مشغول مطالعه 
کتاب چهار اثر از فلورانس اسکاول شین است. فرهاد مجیدی 
قسمتی از کتاب را به صورت بولد به عنوان استوری منتشر کرده 
که در آن نوشته شــده: »من در انتظار غیر منتظره ام. و خیر و 
صلاح  شکوهمندم هم اکنون به سرانجام خواهد رسید«. این 
استوری بعد از مصاحبه مدیرعامل جدید استقلال ابهام آمیز بود.

دونده مطرح جامائیکایی در استوری اینستاگرامی خود شوخی 
جالبی با مفهوم رایج دراین روزها یعنی فاصله گذاری اجتماعی 
انجام داد. یوســن بولت رکورددار دو 1۰۰ متر جهان که مدتی 
است از این رشــته خداحافظی کرده اســت، در استوری خود 
عکسی مشهور از خودش در مسابقات المپیک را منتشر کرده 
که در موقع رد شدن از خط پایان فاصله ای بسیار زیاد با دیگر 
شــرکت کننده ها دارد. او با جمله فاصله گــذاری اجتماعی را 
رعایت کنید نکته با ربط و بامزه ای را با این عکس اعلام می کند.

یوسن بولتفرهاد مجیدی

زنیت حرف آخر را به ناپولی زد

 آزمون40 میلیون یورویی

ضد  حمله

توافق ۳ میلیاردی مالکان شهر خودرو و نساجی 
ورزش: باشگاه شهر خودرو خراســان در تاریخ 5 اسفند ماه سال ۹٨ 
با حکم کمیته انضباطی به دلیل عقد قرارداد با دو بازیکن تیم فوتبال 
نساجی )میلاد سرلک و حسن جعفری( به محرومیت از جذب بازیکن 
در دو پنجره نقل و انتقالاتی محکوم شد. طبق این حکم میلاد سرلک و 
حسن جعفری نیز که بدون دریافت رضایت نامه از باشگاه نساجی اقدام 
به عقد قرارداد با باشگاه شــهر خودرو کرده بودند، به مدت چهار ماه از 
حضور در میادین ورزشی محروم شدند. بر همین اساس فرهاد حمیداوی 
مالک باشگاه شهر خودرو در جلساتی با رضا حدادیان مالک و علی امیری 
مدیرعامل باشگاه نساجی توانســت رضایت باشگاه مازندرانی را جلب 
کند و قرار اســت این رضایت نامه در روزهای آینــده به کمیته تعیین 
وضعیت ارسال شود. در همین زمینه گفته می شود باشگاه شهرخودرو 
برای دریافت رضایت نامه این دو بازیکن مبلغ ۳ میلیارد تومان باید به 

نساجی پرداخت کند.

جدایی مدافع برزیلی تراکتور
ورزش: مدافع برزیلی تیم فوتبال تراکتور از این تیم جدا شد. جفرسون 
یوری، مدافع برزیلی تیم فوتبال تراکتور تبریز که در نیم فصل به این تیم 
پیوسته بود، پس از توافق با مسئولان باشگاه تبریزی از جمع شاگردان 
ساکت الهامی جدا شد. یوری قراردادی دو فصل و نیمه با تراکتور داشت. 
این بازیکن به دلیل شیوع بیماری کرونا اکنون در تبریز حضور دارد و به 

زودی ایران را ترک خواهد کرد.

 تردید فیفا برای برگزاری بازی های ملی 
در سال جاری میلادی

ورزش: به نقل از خبرگزاری آسوشیتدپرس، نایب رئیس فیفا گفت: فکر 
می کنم آغاز دوباره رقابت های فوتبال در سطح ملی یک هدف سخت 
باشد. این مسئله فقط به خاطر سلامتی و میزان مختلف آمادگی کشورها 
از نظر شرایط مبارزه با ویروس کرونا نیست. مسئله مهم این است که ما 

باید شاهد بازگشت مسافرت های بین المللی باشیم.
ویکتور مونتاگلیانی ادامه داد: اولویت ما فوتبال ملی است و برای شروع 
رقابت ها ماه سپتامبر را در برنامه خود داریم. البته مطمئن نیستم که 
این گزینه با توجه به شرایط کلی جهان شــانس زیادی برای اجرایی 
شدن داشته باشد. وی خاطر نشان کرد: برگزاری بازی ها بدون حضور 
تماشاگران نقطه ورود ما به بازی هاست. در پنجره ماه مارس 2۰21 همه 
چیز درست می شود. اکنون وظیفه داریم تا مشکل لیگ های کشورها را 

حل کنیم و سپس به رقابت های رسمی فیفا باز می گردیم. 

 مدیربرنامه های طارمی
تماس اسپورتینگ را تأیید کرد

ورزش: به نقل از سایت رکورد پرتغال، علیرضا نیکومنش مدیربرنامه های 
مهدی طارمی تأیید کرد که باشگاه اســپورتینگ لیسبون در مقطعی 
نسبت به جذب مهاجم ملی پوش کشــورمان تمایل داشته است. مدیر 
برنامه های طارمی در این باره به نشریه رکورد گفت: باشگاه اسپورتینگ 
برای خرید طارمی ابراز تمایل کرد اما همان طور که می دانید مهدی با 
ریو قرارداد دارد که این هم در تصمیمی که او اتخاذ خواهد کرد تصمیم 
خواهد گذاشــت. در ماه های اخیر گمانه زنی های زیادی درباره مقصد 
طارمی صورت گرفت که در برخی از آن ها حتی به نام  باشگاه های پورتو 

و بنفیکا هم به عنوان مشتریان او اشاره شده بود.

 AFC کلیه مسابقات اردیبهشت و خرداد را 
به تعویق انداخت

ورزش: پس از جلســات اضطراری که مدیران AFC برگزار کردند، در 
نهایت به این نتیجه رسیدند که رقابت های اردیبهشت ماه و خردادماه را 

به صورت کامل تعطیل کنند. 
کنفدراسیون فوتبال آسیا می گوید: شرایط  ویروس کرونا را به دقت زیر 
نظر دارد و به تازگی مســابقاتی که قرار بود در ماه های مارس و آوریل 
برگزار شــود را پس از جلســات اضطراری که در دهلی، دوحه، دبی و 

کوآلالامپور برگزار شد، به تعویق انداخته است.

اف سی عابدز؛ پروژه جدید عقاب آسیا
ورزش: احمدرضا عابدزاده، دروازه بان اسطوره ای کشورمان وارد عرصه 
تیمداری شــد. این تیم اف ســی عابدز نام دارد که قرار است از همان 
رده های ابتدایی لیگ کار خود را آغاز نمایــد و پله پله بالا بیاید؛ تیمی 
که فوتبالی صحیح و سالم و زیبا شعار آن است. اف سی عابدز با اولین 
حضور خود در لیگ دسته یک تهران در شرایطی که در کمترین زمان 
باقی مانده به شــروع لیگ فعالیت خود را آغاز کرد توانست با  هدایت 
و برنامه ریزی خوب ســرمربی خود با بازی هایی زیبا و دلچسب و اغلب 
پرگل مقتدرانه و بدون هیچ باختی به عنــوان تیم دوم جدول به لیگ 

برتر تهران صعود کند.

تراکتور به دنبال تمدید قرارداد با چهار ملی پوش
ورزش: مدیران باشــگاه تراکتور تبریز پس از تمدید قرارداد با ساکت 
الهامی، ســرمربی این تیم به دنبال مذاکره و تمدید قــرارداد با چهار 

بازیکن ملی پوش هستند.
اشکان دژاگه، مسعود شجاعی و احســان حاج صفی سه بازیکن مورد 
علاقه محمدرضا زنوزی به همراه رضا شــکاری ملــی پوش تیم امید 
بازیکنانی هستند که باشــگاه تراکتور پیشنهاد تمدید قرارداد دو ساله 
را به آن ها داده و مذاکرات بین طرفین در حال انجام است. در این بین 
اشــکان دژاگه به دلیل حضور در خارج از کشور هنوز با مدیران باشگاه 
تراکتور به صورت مستقیم مذاکره نکرده که این بازیکن  پس از حضور 

در ایران مذاکرات خود را برای تمدید قرارداد آغاز خواهد کرد.

شاه علی دوست: فدراسیون هم بخشی از 
حق عضویت خود را ببخشد

ورزش: کاپیتان تیم فوتبال سایپا گفت: فدراسیون فوتبال هم می تواند بخشی 
از حق عضویت خود را برای حمایت از بازیکنان ببخشد. روزبه شاه علی دوست 
در گفت و گو با  فارس در خصوص صحبت هایی که این روزها برای کاهش 
قرارداد بازیکنان لیگ های مختلف مطرح می شود و اینکه آیا با اجرای این طرح 
در ایران موافق است یا خیر گفت: خیلی از باشگاه ها در انتهای فصل معمولاً 
توافقی مبلغ باقیمانده را پرداخت می کنند و در این فصل ۷۰ درصد بازی ها 

انجام شده و می توان همین مبلغ را توافق کرد.
شاه علی دوست تصریح کرد: طبعاً بازیکنان هم شــرایط را به خوبی درک 
می کنند و سلامتی خانواده هایشان و مردم برایشان در ارجحیت بالاتری از 
پول قرار دارد. وی خاطرنشان کرد: فدراسیون فوتبال هم می تواند بخشی از 

حق عضویت خود را برای حمایت از بازیکنان ببخشد.

منهای فوتبال

رئیس فدراسیون بوکس:
مدال گرفتن در المپیک دشوار است

ورزش: رئیس فدراسیون بوکس گفت: در این دوره از کسب سهمیه 
بازی های المپیک در دو رقابت آســیایی و جهانی سهمیه می دهند 
و سخت ترین شــرایط را برای بوکسورها گذاشتند. حسین ثوری در 
خصوص اینکه چگونه دو سهمیه المپیک را کسب کردند گفت: در 
سه دوره گذشته بازی های المپیک اگر کشورها قصد کسب سهمیه 
داشتند، باید در چهار مرحله مســابقات گزینشی شرکت می کردند 
و این شــرایط برای آن ها آســان تر بود. این دوره فقط در دو رقابت 
گزینشی آسیایی و جهانی سهمیه می دهند و سخت ترین شرایط را 

برای ورزشکاران گذاشتند.
وی در خصوص کار سخت بوکس برای مدال آوری در المپیک گفت: 
در طول تاریخ ورزش بوکس ایران چه قبل و بعد انقلاب مدالی را در 
المپیک نگرفته ایم البته ما از مــدال بدمان نمی آید و تمرکزمان این 
است تا مدال نخستین مدال برای بوکس المپیک کشورمان کسب 
شــود. گرفتن مدال در بازی های المپیک کار آسانی نیست و بسیار 

دشوار است ولی تمام توان خود را خواهیم گذاشت.

بنا: فکر نکنید ۱7 ماه برای المپیک وقت داریم
ورزش: سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با اینکه برخی تعویق المپیک 
را به سود شاگردان جوانش می دانند در این باره گفت: هیچ کس فکر 
این را نکند که المپیک یک سال عقب افتاده و ما 1۷ ماه وقت داریم. 
این اتفاق برای همه دنیا افتاده ولی این را باید در نظر بگیریم که در 

حال حاضر ما شرایط برگزاری تمرینات را نداریم. 
وی درباره تاریخ شروع تمرینات عنوان کرد: این طور که پیداست تا 
تیرماه نمی توانیم هیچ تمرین گروهی داشته باشیم. اتحادیه جهانی 
این موضوع را اعلام کرده و فدراســیون هم تابع تصمیمات اتحادیه 
جهانی است. تمرینات انفرادی هم خیلی به نحوه ای نیست که دلخواه 
ما باشد. پس از تیرماه هم مشخص نیست که شرایط به حالت عادی 

برگردد و ما بتوانیم تمرینات را استارت بزنیم یا خیر.

تکواندو آسیایی برای دومین بار لغو شد
ورزش: مســابقات تکواندو قهرمانی آسیا در بخش های پاراتکواندو، 
پومسه و کیوروگی )انفرادی و تیمی( و در گروه مردان و زنان قرار بود 
از 22 تا 26 اردیبهشت ماه به میزبانی لبنان و در شهر بیروت برگزار 
شود. با اعلام رسمی از سوی »کی سوک لی« رئیس اتحادیه تکواندو 
آسیا با توجه به شیوع گسترده ویروس کرونا در سراسر جهان برگزاری 
این رقابت ها در تاریخ از پیش تعیین شده لغو گردید و زمان برگزاری 
جدید مشخص نیست. پیش از این هم قرار بود این مسابقات از 12 تا 

16 اسفندماه سال گذشته برگزار شود.

پاکدامن: قول دادن برای المپیک اشتباه است
ورزش: ملی پوش شمشــیربازی ســابر ایران گفت: به دلیل حضور 
زیاد در مسابقات خسته بودیم و اکنون تعویق المپیک فرصتی شد تا 

بتوانیم استراحت کنیم و قوی تر از قبل به مسابقات برگردیم.
علی پاکدامن، درباره تعویق المپیک و وضعیت تمرینی خود در شرایط 
قرنطینه بیان کرد: فکر می کنم تعویق المپیک برای تیم ما خوب شد 
و ملی پوشان فرصت دارند استراحت کنند تا دوباره با فکر باز و قوی تر  
به مسابقات برگردند. ملی پوش سابر ایران در پاسخ به پرسش دیگری 
مبنی براینکه در سال 2۰21 هم قول درخشش در المپیک را می دهد، 
تأکید کرد: تعویق المپیک فرصتی شد که بیشتر و بهتر آماده شویم 
هر چند قبل از آن هم آماده بودیم. اما قــول دادن در مورد المپیک 
اشتباه است. من یکبار تجربه رفتن به المپیک را دارم و می دانم وقتی 
ورزشکار از خواب بیدار می شود ممکن است آن روز شرایطش از همه 
لحاظ صفر یا 1۰۰ باشد. از این رو فقط مطمئنم در سال 2۰21 نیز 
تمام تلاشمان را می کنیم که نماینده شایسته ای برای ایران باشیم.  

فدرر، تأثیرگذارترین فرد در جهان تنیس
ورزش: فهرست تأثیرگذارترین تنیسورهای جهان توسط نشریه اکیپ 
منتشر شد که راجر فدرر در رتبه نخســت قرار دارد. پر افتخارترین 
تنیسور مرد در فتح گرند اسلم )2۰ قهرمانی( تأثیرش در جهان تنیس 
برجسته بوده اســت. تصمیمات مهمی که در این رشته گرفته است 
مانند قرار با رافائل نــادال در ایندین ولز برای صحبت درباره جدایی 
کریس کرمود از ATP و برگزاری تورنمنت خــود به نام لاور کاپ 

موجب شد در صدر فهرست قرار بگیرد.
در جایگاه دوم نام سرنا ویلیامز دیده می شود. در جایگاه سوم نواک 
جوکوویچ قرار دارد. تنیسور صربســتانی به خاطر داشتن 1۷ گرند 
اسلم، رقابت با فدرر و نادال برای بهترین تنیسور جهان شدن و ریاست 

انجمن تنیسورها در این رتبه قرار گرفته است.  
رتبه چهارم به نادال اختصاص دارد. 

تمجید فیبا از پیشرفت دختران بسکتبال ایران
ورزش: فیبا در مطلبی که روی سایت خود منتشر کرده به پیشرفت 
بسکتبال بانوان در ایران پرداخته و نوشته است: همه واقفند که تیم 
ملی ایران با چهار پیروزی در جام حذفی آسیا و حضورهای متعدد در 
مسابقات جام جهانی بسکتبال FIBA و المپیک در صحنه بسکتبال 

آقایان چه قدرتی دارد. این یک واقعیت اثبات شده است!
با این حال، شاید لازم باشد کم کم توجه بیشتری را هم به تیم ملی 
بانوان ایران هم متمرکز کنیم؛ چرا که آن ها با لیگ بسکتبال حرفه ای 

بانوان که در ایران برقرار است، به سرعت در حال پیشرفت هستند.

معوقات ۱۰ ساله داوران کشتی پرداخت شد!
میزان: رئیس کمیسیون داوران کشــتی گفت: بخشی از معوقات 
داوران که از 1۰ سال گذشته مانده بود در سال ۹٨ و بخش دیگر نیز 
در اوایل سال ۹۹ پرداخت شد. ناصر فروتن با بیان این مطلب افزود: 
این موضوع در دستور کار فدراســیون قرار دارد و امیدوارم در آینده 

نزدیک دیگر بدهی از این بابت به داوران کشور نداشته باشیم.

اصطبل ۱۰ میلیاردی سردار آزمون
ورزش: آزمون با خرید اسب استرالیایی که نامش را سرلیک گذاشته، وارد 
کورس اسب دوانی ملبورن خواهد شد. او از حیث قیمت، یک رکورد به جا 
گذاشته و اسبی خریده که حدود 5 میلیارد می ارزد. مالکیت 2۳ اسب که 
آخری از همه گران تر است، کسب قهرمانی های متعدد و البته تجربه ای که 
سردار و پدرش خلیل آزمون در این کار دارند سبب شده تا او در کنار علاقه، 
ثروت قابل توجهی هم در این زمینه داشته باشد. ثروتی که به حدود 1۰ 
میلیارد تومان می رسد و سردار را به یکی از مالکان قدرتمند اسب ایرانی در 

کشور تبدیل کرده است.

مدیرعامل آبی ها: 
۴۰ طبقه دیگر برای استقلال می سازیم 

ورزش: مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: باشگاه استقلال 
به هیچ کس بدهکار نیســت و بیش از ۳۰ تا ۳5 میلیون 
هوادار داشته و این قابلیت را دارد که در آسیا آقایی کند. با 

هم حرف های سعادتمند را مرور می کنیم
 ما کفش آهنی پوشــیدیم که کار کنیم و برای کاهش 
حواشی تلاش می کنیم. باید سالی 2۰۰ تا ۳۰۰ میلیارد 
از استقلال پول دربیاید و باکسی برای ایجاد خیریه برای 
باشگاه تعریف می کنیم. الان چشــم یک هوادار ما تخلیه 
شــده و جوانان برای ازدواج یا تحصیل با مشــکل مواجه 

هستند. 
 بدهی 2 میلیون دلاری ارزی باشگاه استقلال درست 

نیست و بهتر است رقمی نگویم. 
 دیاباته را حتماً حفظ می کنیم. با رمضانی صحبت کردم 
که پس از پرداخت بخشــی از قرارداد بازیکنان، به سمت 

تمدید قرارداد بازیکنان برویم.
 پس از کرونا در ایران یا امارات با شفر نشست داریم تا 
بتوانیم در مذاکره برای تخفیف و دیگر مسائل اقدام کنیم. 

هنوز شکایتی از استراماچونی ندیدم.
 یک وکیل برای کمپ حجازی، یک وکیل برای کمپ 
مرغوبکار در نظــر گرفته ایم و می خواهیم ســند آن ها را 
دریافت کنیم. همچنین رئیس ســازمان خصوصی سازی 
گفت که اســتقلال پنج طبقــه دارد و پرســپولیس ۴5 
 طبقــه کــه قــول می دهیــم ۴۰ طبقــه دیگــر را هم 

بسازیم.
 در لیگ بلژیک، بروژ با وجود 15 امتیاز اختلاف با تیم 
دوم به عنوان قهرمان اعلام شد، اما یوفا این تصمیم را رد 
کرد. خوب نیســت که بگویند فلان تیم را قهرمان اعلام 

کنیم. ما مدعی قهرمانی هستیم. 
 من 5۰ سال است که استقلالی هســتم و یک انگیزه 
حضورم در اســتقلال، شــادی روح پدر و برادرم بود که 

استقلالی بودند.
 ســازمان لیگ گفته که ما ۴ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان بدهکار هستیم. ما به این موضوع اعتراض کردیم که 

گفتند 6 میلیارد تومان بدهکارید! 
 استقلال گوشت قربانی شده که هر کسی از آن گوشتی 
کنده است. من این اجازه را نمی دهم و نمی گذارم که کسی 

به اندازه یک آجر از استقلال ببرد.

ارلینگ هالند از روزهای خوب خود در دورتموند می گوید

به گلزنی معتاد شده ام!

دلیخت: حضورم در یووه مثل رفتن به شکلا ت فروشی بود
ورزش: مدافع هلندی یوونتوس از چرایی انتخاب این تیم و تجربه نخستین حضورش در 
رختکن سخن گفت. ماتیاس دلیخت می گوید: »من البته فرصت زیادی برای انتخاب باشگاه 
بعدی ام داشتم و وقتی همه چیز را روی کاغذ با هم مقایسه کردم، یوونتوس بهترین گزینه برایم 
بود. رونالدو هم در این باره با من صحبت کرده بود که این برایم افتخاری بزرگ بود. مدیران باشگاه 
یوونتوس به من گفتند: »دلیل اینکه ما تو را می خواهیم به خدمت بگیریم این است که تو بازیکنی 
پخته هستی و می دانی چطور از عهده فشار موجود در فوتبال برآیی«. وقتی هم برای نخستین بار 
به رختکن یوونتوس رفتم، درست مثل یک بچه بودم که به مغازه شکلا ت فروشی وارد می شود! 

پس از دو ماه حس کردم که دیگر می توانم خودم باشم«.
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

 ادب و هنر/ جواد شیخ الاسلامی  »اسمال طلا« 
برای ما ایرانی ها و مشــهدی ها شخصیتی بسیار 
محبــوب و همراه بــا کوله بــاری از خاطره های 
زیباست. حالا نویسنده ای پرتلاش دست به نوشتن 
رمانی درباره این شخصیت دوست داشتنی در تاریخ 
مشهد و حرم امام رضا)ع( زده و پرده های ابهام را 
از چهره این شــخصیت زدوده است.»آتون نامه« 
مراسلات اسمال طلایی نوشته محمد اسماعیل 
حاجی علیان به تازگی توسط انتشارات سوره مهر 

به بازار نشر راه پیدا کرده است.  
این رمان با تکنیک نامه نگاری نوشته شده است. 
10 نامه بین  اســمال طلایی و خواهرش زبیده در 
طول جنگ ایران و روس، دوره فتحعلی شــاهی 
ردوبدل می شود. زندگی این سردار و اوضاع ایران 
در آن دوران پرآشــوب، محور این رمان حماسی 
اســت. از آتون نامه در اولین دوره جشنواره ملی 

داستان حماسی تجلیل شده است. 
اســمال طلایی یا همان اســماعیل خان، فرزند 
طالب خان از سردار نام آور آن دوران و کسی است 
که سقاخانه اســمال طلایی در مشهد مقدس و 

صحن عتیق به نام اوست. 
محمداسماعیل حاجی علیان متولد سال 1359 
در سَنگسَر سمنان اســت. »سمفونی بابونه های 
ســرخ«، »چهار زن«، »ایوار«، »مقام گورخانه«، 
رمان »نیســتدر جهان«  و مجموعه داستان های 
»قربونی«، »آدمک چوبی و سوت بلبلی« و »اگه 
زنش بشــم می تونم شــمرو بغل کنم« از جمله 
آثار اوســت که پیش از این منتشــر شده است. 
با این نویســنده در خصوص رمان »آتون نامه«، 
چند و چون شخصیت اسماعیل خان و ملزومات 
رمان تاریخی به صحبت نشســته ایم که در ادامه 

می خوانید.

 اسمال طلا یکی از چهره های جذاب برای 
ما ایرانی ها و به خصوص مشهدی هاست. چه 
شد که تصمیم گرفتید درباره این شخصیت 

رمان بنویسید؟
یادم اســت بچه که بودم وقتی با پدرم به مشهد 
رفته بودیم به من گفت:»اگر گم شدی جلو همین 
اسمال طلا منتظر من باش«. چون اسم خودم هم 
اسماعیل بود، گفتم:»اسمال طلا کیه بابا؟ من که 

طلا ندارم!«. 
پدرم گفت:»نه، این اســماعیل، اســمال طلایی 
بوده که اینجا را ســاخته است«. با کودکی خودم 
گفتم:»باشد«. این پرسش که اسمال طلا کیست 
و چرا اینجا به اســم اوســت، از بچگی با من بود. 
بعدها متوجه شــدم درباره این شــخصیت فقط 
چیزهایــی مبهم و کلی گفته می شــود و هرچه 
گشتم به صورت مکتوب چیز کمی پیدا کردم تا 
اینکه روزی فهمیدم این آقا سنگسری بوده است. 
همین اطلاعات کم بیشتر ترغیبم کرد که پیگیری 
کنم. خوشبختانه تحقیق چهار، پنج ساله ای درباره 
دوره فتحعلی شاهی انجام دادم و درباره جنگ ایران 
و روس و کتاب هایی که در دوره فتحعلی شــاهی 
نوشته شده بود را مطالعه کردم و جسته گریخته 
چیزهایی فهمیدم. مثلاً متوجه شــدم ایشــان 
اسماعیل فرزند طالب خان سنگسری است که در 
دوره فتحعلی شاهی زندگی می کرده و یکی از پنج 
پسر طالب خان است. جالب اینکه سردار جنگ هم 
بوده و اتفاقاً توفیق هایی در نبرد ایروان داشته است. 
برادر ذوالفقارخان و علیخان و عیسی خان و یک 

برادر دیگر.

 پس با توجه به آن تحقیق چندســاله 
اطلاعات و منابع کتاب موثق است؟

بله. اطلاعات کتاب در یک تحقیق چندساله بدست 

آمد، اما به این دلیل که هنوز هم مستندنگاری ما 
خیلی قوی نیست، این ضعف در گذشته بدتر از 
الان بوده اســت. اطلاعات زیادی درباره آدم های 
معمولی حتی سرداران نداریم، چرا که همه حرف ها 
و مستندنگاری ها پیرامون شاه و ولیعهد بوده است. 
منابع خیلی مختصری درباره سرداران وجود دارد و 
آن هم فقط برای مواقعی است که فتحی داشته اند 
یا امر شــاهی بر آن مترتب می شده است. درباره 
اسماعیل خان این گونه است که دو بار برای دفع 
آفتی که در مشــهد اتفاق افتاده بوده اســت، به 
مشهد مأمور می شود. اینجاست که پس از سلسله 
اتفاقاتی تصمیم می گیرد سقاخانه را ایجاد کند. 
البته سقاخانه یک لایه و رویه کار است. یعنی کار 
اصلی اسماعیل خان احیای قنات هایی است که از 
بینالود سرچشمه می گرفتند و به حرم می رسیدند. 
مثلاً جاهایی که آن قنات در دسترسی محلی بوده 
اســت را طوری درست کردند که آبی که به حرم 
می آید طیب و طاهر باشد تا زائران بتوانند بنوشند 
و وضو بگیرند و از باقی موجودی که برایشان مانده 
بود آن ســقاخانه علم می شود. یعنی کار اصلی او 
آبرســانی به حرم در آن زمان است. اینکه درآمد 
این کار را از کجا به دســت آورده، موضوع جالبی 
دارد که در کتاب به آن پرداخته شده است. آن هم 
ماجرای نجات دادن شاه است که البته بخشی از 
آن ساخته داستان پردازی هاست، ولی اصل داستان 
درست است که اســمال طلا جان شاه را نجات 
می دهد. نتیجه این نجات یافتن این است که شاه 
به اندازه وزنش طلا به اسماعیل خان تقدیم می کند 
و از آن به بعــد منصب زریرخان می گیرد، یعنی 
آقای طلا و ترکیب»اسمال طلا« از اینجا می آید. 
ایشان پاداش را کاملاً وقف فرایند آبرسانی به حرم 
می کند. وقتی پس از فرایند آبرســانی مقداری از 
طلاها باقی می ماند به او می گویند این مقدار طلا 
اضافه آمده و بیا بگیر. ایشان می گوید من طلا را 
نیاورده ام که باز پس ببرم، همین جا استفاده کنید. 
اینجاست که گنبد سقاخانه را از طلا می سازند و 
آن اصطلاح اسمال طلا به صورت مشخص از اینجا 

سرچشمه می گیرد. 

 درباره چنین شــخصیت هایی اطلاعات 
مستند و موثق تاریخی کمی یافت می شود، 
نسبت و تعادل تخیل و واقعیت در این رمان 

چگونه است؟
می شود گفت 90درصد این کار تخیل و 90درصد 
هم اسناد است. با این توضیح که ما در درس های 
داستان نویسی می گوییم همیشــه طرح، ایده و 
سوژه نیاز به پژوهش جدی دارد. این پژوهش چه 
فایده ای دارد؟ اینکه شما همه جوانب و نیازهای 
کار دســتتان می آید و آن وقــت می توانید مثل 
یک نخ تسبیح روایت را دور هم بچینید. این امر 
آموزش دادنی نیست، بلکه ذات یک فرد می شود. 
مثل آدم های زیادی که درگیر یک واقعه مشترک 
می شوند و هر یک می خواهند آن را روایت کنند. 
بین این ها فقط چند نفر هســتند که قصه گوی 
خوبی هســتند و آن قدر واقعه را به خوبی تعریف 
می کنند که بقیه راویان هم بر همان روایت استناد 

می کنند و می گویند:»روایت ما همین است«. 
این مســئله یک امر ذاتی اســت و آن بخشی از 
داستان نویســی که ذاتی نویســنده است همین 
بخش ماجراســت، یعنی قصه گویی.نویسنده به 
اندازه ای می تواند در اثر تاریخی تخیل کند که روح 
کلی اثــر را از بین نبرد. با این مقدمه باید بگویم 
اقتباس چندگونه دارد. بعضی ها از شخصیت یک 
اثر می توانند اقتباس کنند، مثلاً شــخصیت یک 
نفر را بیاورند در یک داستان دیگر یا یک ماجرا را 
بیاورند در داستانی دیگر و برای افراد دیگری ماجرا 
را رقم بزنند. یک گونه دیگر اقتباس هم این است 
که از تم و روحی که در اثر اســت، اقتباس کنند. 

در این داستان تقریباً تلفیقی از همه این اقتباس ها 
رقــم خورد. در »آتون نامه« بــه اطلاعاتی از افراد 
خانواده پرداخته ایم، یعنی می دانیم اسم و بعضی 
ویژگی هایشان چیست،  اما اینکه این افراد چگونه 
صحبت می کرده اند  و یا چه مراوداتی داشته اند با 

تلاش و دانش نویسنده حاصل می شود. 
اینجا یک »این همانی« بین نویسنده و شخصیت 
اتفاق می افتد و نویســنده خــودش را در قالب 
شــخصیت قــرار می دهــد و از زبان نویســنده 
آن حرف هــا و اتفاقــات رقم می خــورد. پس در 
»آتون نامه« از اطلاعات تاریخی موثق استفاده شده 
و بقیه حرف ها زاده تخیل و تلاش نویسنده است. 

 فــرم نامه نــگاری فرم جذابــی برای 
نوشتن رمان است. ضمن اینکه باید بگویم 
مباحث  با  تنگاتنگی  ارتبــاط  نامه نگاری 
روان شناســی دارد، چرا کــه آدم ها موقع 
نوشتن نامه راحت تر می نویسند و خودشان 
را افشا می کنند. در این رمان به روان شناسی 

شخصیت ها در قالب نامه ها پرداخته اید؟ 
ســاختار این اثر 10 نامه اســت کــه یکی از 
ســنت های کهن بین عشاق است. یعنی عشاق 
طبــق این رســم 10 نامه بین هــم رد و بدل 
می کردنــد. من از این ســاختار برای نوشــتن 
رمان اســتفاده کرده ام. نکاتی را هم به ساختار 
نامه هــا برای جذابیت اثر اســتفاده کردم تا اثر 
خواندنی شود. اســتفاده از تکنیک نامه نگاری 
در رمان نویسی پیشتر استفاده شده، اما میزان 
موفقیت به قضــاوت مخاطبان اســت. فاصله 
مکانی بین دو شــخصیت، یعنی اسماعیل خان 
که برای جنگ رفته و خواهرش، استفاده از فرم 
نامه نگاری را تسهیل می کند،  چون در آن زمان 
راهی که بتوانند با هم ارتباط داشــته باشــند، 

نامه نگاری بود. 
چــون نامه هــا به روایت اول شــخص نوشــته 
می شود و مکنونات درونی، آرزوها و خواسته های 
شخصیت در این اتفاق راحت تر منتقل و موجب 
همذات پنداری مخاطب با شخصیت رمان می شود 

و به همین دلایل این قالب را برای ســاختار این 
رمان استفاده کردم.

 با توجه به تجربه شــما در نوشتن این 
کتاب، لطفاً بگویید ظرفیت تاریخ، تمدن و 
فرهنگ ما برای ارائه شخصیت های تاریخی 
مثل اســماعیل خان در قالب رمان چگونه 

است؟
شخصیت های زیادی هستند که تأثیرگذار بوده اند 
اما کمتر درباره آن ها کار شده است. سابقه و حضورِ 
ذهن تاریخی ما خیلی کم شده، به این خاطر که 
این افراد به خوبی معرفی نشده اند و شخصیتشان 
برای مردم بازروایی نشده است. در تاریخ  اشاراتی 
به شخصیت ها شده، اما در این زمانه کمتر کسی 
کتــاب تاریخی می خواند. هرچنــد این کار مهم 
و خوبی اســت، اما امروزه انگار باید همه ما همه 
چیز را خلاصه و مختصر بفهمیم و یاد بگیریم. در 
صورتی که بدون ذره شــکافی نمی توان به اصل 
مطلب پرداخــت. ما فقط به کلیات می پردازیم و 
این شــخصیت ها و اتفاقات مهم تاریخی فقط به 
صورت یک هاله در فرهنگ ما بازروایی شــده اند. 
جزئیات مهم و سرنوشت ساز تاریخی در رمان ها 
غایب هســتند. مثلاً ما در »آتون نامه« به اولین 
مواجهــه ایرانی ها با علوم جدید از طریق آموزش 
مستشــاران پرداختیم. ما در آن دوره برای اولین 
بار با سپاهی با یک نظم اروپایی برخورد می کنیم، 
چون مدرسان اروپایی و فرانسوی افراد نظامی ما 
را آموزش می دهند. تفاوت های جنگ امروز و آن 
موقع در کتاب دیده می شود و به این ارتباطات و 

جزئیات هم در »آتون نامه« پرداخته شده است. 

 در مصاحبه ای گفته بودید دوست دارید 
مــروج فرهنگ خودمان باشــید و بعضی 
نویســندگان مثل مارکز را هم مثال زده 
بودید. آیا هنگام نوشــتن این رمان به فکر 

ترجمه پذیر بودن آن هم فکر کرده اید؟
در این اثر به واســطه تلاقی فرهنگ و ارتباطاتی 
که در آن  زمان وجود داشته، به نظریات دیگران 
نســبت به ما و نظرات ما درباره دیگران و این نوع 
اتفاقات هم پرداخته شــده و یکی از گزینه های 
ترجمه همین مســئله می تواند باشد. رمان چون 
فرهنگ ایرانی را در تقابل با فرهنگ اروپایی معرفی 
می کند و برعکس،  قابلیت ترجمه را دارد. کسی 
که اسماعیل خان پیش او آموزش می بیند، فردی 
فرانسوی است. ارتباطاتی که این نفرات با هم دارند 
در رمان به آن پرداخته شــده و این همنشینی و 
آموزش گرفتن و حتی نگاه اســتعماری که آن ها 

داشته اند، در رمان مورد توجه بوده است.

  رمان در همین ایام کرونایی منتشر شد؟ 
بله. رمان اســفندماه و در اوج بحــران کرونا 
منتشر شد. در کتاب فروشــی های سوره مهر 
پخش شده، اما در سایر کتاب فروشی ها پخش 
نشــده و برای همین هنوز بازخورد چندانی از 
مخاطب دریافت نکرده ام. البته ممکن اســت 
هفته آینده نسخه دیجیتال کتاب توسط ناشر 

منتشر شود. 

 دوست دارید مخاطب بر چه وجهی از اثر 
توجه بیشتری کند؟

»آتون نامه« ادای دِینی به همه مادران و خواهرانی 
اســت که حاصل زندگی، فرهنگ و تربیت آن ها 
مردان بزرگی اســت کــه در تاریخ نقش آفرینی 
می کنند. خوشحال می شــوم مردم عزیزمان این 
رمان را بخوانند تا اگر فضایی برای ادای دین ایجاد 

شده، به ثمر بنشیند.

برش

همه  به  دِینی  ادای  »آتون نامه« 
که  است  خواهرانی  و  مادران 
حاصل زندگی، فرهنگ و تربیت 
آن ها مردان بزرگی است که در 

تاریخ نقش آفرینی می کنند

با شیوع بیماری کرونا صورت گرفت

توجهسومیندورهجشنواره»هشت«به»همدلیاجتماعی«
مهدیه قمری: با توجه به اینکه تلفن همراه در هر شــرایطی 
در دست افراد یا همراه آن ها وجود دارد، راحت تر می توانند از 
اتفاق های اطراف خود تصویر ثبت کنند، همچنین سوژه نسبت 
به داشتن دوربین تخصصی عکس راحت تر و بدون هیچ گونه 
مشکلی ثبت می شود. همواره عکاسان دوربین به دست هستند 
و لحظات مختلــف را با دوربین خود ثبت می کنند، آن ها در 
همه شرایطی که ســال های گذشته به ویژه سال 98 رخ داد، 

همواره در صحنه بوده اند و آثار فاخری را خلق کرده اند .  
جشنواره عکس تلفن همراه »هشــت« از جمله رقابت های 
فرهنگی هنری مرتبط با جشــنواره بین المللی امام رضا)ع( 
است و فراخوان سومین دوره آن در سال گذشته اعلام شد، 
اما به دلیل اتفاقات مختلفی که پشــت سرهم و مستمر رخ 

داد، این فراخوان در سال جاری تا 4 اردیبهشت 99 تمدید 
شد.

ســومین دوره جشــنواره عکــس 
تلفن همراه »هشــت« بــا تأکید بر 
موضوع »شــادی« امســال برگزار 
می شــود. وحیدالله شــیرمحمدی، 
جشــنواره  دوره  ســومین  دبیــر 
عکس تلفن همراه »هشــت« ضمن 
بیان مطالب فوق با بیان اینکه آخرین مهلت ارســال آثار به 
این فراخوان را 4 اردیبهشــت ماه سال جاری عنوان کرد، از 
 افزودن بخش ویژه »همدلی اجتماعی« با شیوع بیماری کرونا 

خبر داد.

وی در خصوص ویژگی های جشــنواره امسال گفت: مفهوم 
»شادی« در فرهنگ ایران جایگاهی ویژه  ای دارد و دین اسلام 
بر اهمیت و ضرورت شادی و نشاط در زندگی توصیه و تأکید 
داشته است. از این رو دبیرخانه جشنواره عکس »هشت« بر آن 
شد تا پس از برگزاری موفق دوره های پیشین این جشنواره که 
بیش از 20 هزار قطعه عکس را میزبان شد، سومین دوره این 

جشنواره را با محوریت»زندگی شاد« برگزار کند.  
به گفته دبیر سومین دوره جشنواره عکس تلفن همراه »هشت« 
جلوه های نشاط و شادی در تمام زوایای زندگی ایرانی اسلامی 
محور اصلی سومین دوره این جشنواره است که این محور با 
توجه به تأکید و توجه امام رضا)ع( بر مســئله شادی انتخاب 

شده است.

هنرهای تجسمی

گفت وگو با محمداسماعیل حاجی علیان به انگیزه انتشار »آتون نامه«  

روایتی جذاب از اسماعیل طلا و سقاخانه

تازه های نشر

زندگی نامه خبره ترین مربی سلاح
نشر شهید کاظمی: جنگ در مرخصی؛زندگی نامه 
داستانی شــهید جاویدالاثر رضا ابوالحسنی توسط 

انتشارات شهید کاظمی منتشر شد.
رضا ابوالحســنی، از اولین بسیجیان پایگاه شهدای 
مســجد حجت در عظیمیه کرج بود که به ســپاه 
پاسداران پیوســت و پس از گذراندن آموزش های 
تخصصی، مربی ســلاح در پادگان باهنر شد. خیلی 
از بسیجی ها و رزمندگان کرجی در کلاس های رضا 

دوره آموزش سلاح را می دیدند و همگی آن ها می دانستند که او یکی از بهترین 
و خبره ترین مربیان سلاح بود. با وجود ممنوعیت اعزام رضا به جبهه، او از هر 
فرصتی برای رفتن به منطقه استفاده می کرد و تقریباً تمام ایام مرخصی خود 
را در آنجا بود. شیوه رضا در آموزش نیروها، نقش آفرینی او در عملیات ها، قصه 
ازدواج، عاشقانه ها و رنج های همسر و نیز خاطرات مادر رضا از کودکی تا نوجوانی 
و البته روزهای سخت انتظار تا زمان تأیید خبر شهادت، از داستان های خواندنی 

این کتاب هستند. 
صادق و محمدحسین عباسی، نویســندگان این کتاب، با گردآوری خاطرات 
شهید رضا ابوالحسنی و نگارش آن ها به شکل داستان های کوتاه، مجموعه ای 

زیبا و جذاب از زندگی این شهید را به تصویر کشیده اند. 

نیستان:  نسخه صوتی کتاب »موسی ترین به طور« 
تازه ترین اثر منتشر شده از سیدعلی شجاعی است که 
کتاب نیستان روانه بازار کرده و روایتی است داستانی 
از زندگــی و زمانه امام هفتم شــیعیان حضرت امام 

موسی  کاظم )ع(.
داستان »موســی ترین به طور« از زبان 6 نفر روایت 
می شــود. 6 نفر که خود را 6 چشــم خلیفه عباسی 
می نامند؛ 6 چشم برای چهار خلیفه که 35 سال در 

پنهانکاری مطلق اخبار و اطلاعات قلمرو اسلامی را برای خلفای اسلامی ارسال 
می کردند و آن ها را در جریان امر قرار می دادند. داستان این کتاب نیز از ماجرای 
شهادت امام صادق )ع( شروع می شود و ماجرای انتخاب جانشینی برای ایشان در 
مدینه. خلیفه یکی از 6 چشم را مأمور به قتل وصی امام صادق)ع( کرده، اما امام 
با ذکاوت تمام پیش از شهادت جز موسی پنج نفر دیگر از جمله شخص خلیفه 
را وصی خود قرار داده و همین توطئه شهادت امام تازه شیعیان را خنثی می کند. 
این داســتان با چنین شــروعی از زبان راویان دیگر به توصیف وضعیت جامعه 
اسلامی پس از شهادت امام صادق)ع( می پردازد و میزان تشتت تفاوت نگاه آرا در 
آیین مسلمانان را به تصویر می کشد و در ادامه داستان به روی زندگی و سلوک 

امام موسی بن جعفر)ع( تمرکز می کند.

سوره مهر: رمان »مردهای مرز شرقی« نوشته سجاد 
خالقی که روایتگر تلاش های قهرمان داستان در زمان 

قاجاریه است، منتشر شد.
داســتان این کتــاب در رابطه با اتفاقات حماســی 
در تاریخ ایران اســت، یکی از افســران قاجار سعی 
می کند از مرزهای شــرقی کشور دفاع کند تا کشور 
ایران تجزیه و کشــور افغانســتان تشکیل نشود، اما 
متأســفانه این افسر شــجاع مورد حمایت حکومت 

 قــرار نمی گیــرد؛ بنابراین بر ضد حکومــت مقابله می کند تا بتواند کشــور را 
حفظ کند.

ســجاد خالقی درباره این رمان گفته است: نیاز نیست همه شخصیت هایی که 
می توانند حماســه خلق کنند قدرتی خاص داشته باشند، قهرمانان این کتاب 
آدم های معمولی هستند، از جمله یک نانوا، یک مرد کشاورز و یک زن خانه دار، 
اما زمانی که لازم است حماسه خلق کنند پای کار می آیند و برای کشور حماسه 

می آفرینند.
گفتنی اســت، »مردهای مرز شرقی« رتبه نخست جایزه داستان های حماسی 

کشور را در اسفندماه 1398 از آن خود کرد.
این رمان به تازگی از سوی انتشارات سوره مهر منتشر شده است. 

آدم های معمولی که حماسه می آفرینندنسخه صوتی »موسی ترین به طور« 

آموزش فنون شاعری را در مدارس تعطیل کنید!
مدتی پیش کودک کلاس پنجمی ما شکایت داشت از اینکه معلمش چیزهای 
بسیار سختی به آن ها درس می دهد که در کتابشان نیست. وقتی دیدم که به 
آن ها چه یاد داده اند، حیرت کردم. وزن و قافیه و نکات سخت دستوری، آن هم 
برای کودک کلاس پنجم که می باید آنچه از شعر بداند، شاعرانه نگریستن به 
پیرامون و به کار انداختن خلاقیت و کشــف و عاطفه و احساس است. تازه آن 
هم در صورتی که تمایل به شاعری داشته باشد. با همسرم به مدرسه رفتیم نزد 
مدیر مدرسه و انتظار داشتم که اولیای دیگری نیز همین شکایت را داشته باشند. 
ولی با کمال تعجب دیدیم که مدیر مدرسه از رضایت عمومی دیگر اولیا صحبت 
می کرد، از اینکه کودکانی که چند سال پیش زیر دست همین معلم بوده اند، 
اکنون در کنکور موفق ترند. آنگاه فهمیدم که هدف نهایی از آموزش شعر در نظر 

بسیاری از متولیان نهادهای آموزشی ما چیست.
باز اخیراً به دلیلی، با یک متن آموزشــی دربــاره آرایه های ادبی برخورد کردم 
که برای دانش آموزان و البته تجهیز آنان برای کنکور آماده شــده بود. به واقع 
یک درس گفتار بود درباره »استعاره« و شیوه های شناخت انواع استعاره. در این 
درس گفتار حتی یک بار از »رموز زیبایی« یک استعاره صحبت نشده بود. در 
نظر کسی که آن درس را ارائه می کرد یک استعاره فرسوده بسیار کلیشه ای مثل 
کاربرد »گل« به جای »چهره« همان ارزش را داشت که یک استعاره نو و سرشار 
از خلاقیت، که البته در بین مثال های ایشان نبود. ولی در عوض تا بخواهید این 
درس گفتار، سرشار بود از »نکات« و »فنون« تشخیص انواع استعاره. چیزهایی 

که من با نزدیک به 40سال شاعری هنوز نمی دانم.
حال برایم روشــن می شود که چرا در متون و آزمون های نظام آموزشی، تکیه 
بر »نکات« و »فنون« اســت نه »زیبایی شناســی« و »هنرمنــدی«. چون از 
نکات و فنون خیلی خوب می شــود سؤال طرح کرد. به راحتی می شود سؤال 
امتحانی طرح کرد که »بال اندیشــه« یا »باران خیال« اضافه استعاری است یا 
اضافه تشبیهی، استعاره مکنیه است یا استعاره مصرحه. ولی نمی توان سؤال طرح 
کرد که به راستی این »بال اندیشه« زیباتر است یا »باران خیال«. می شود سؤال 
امتحانی طرح کرد که »سکوت« با »سخاوت« قافیه می شود یا نه. ولی نمی شود 
سؤال طرح کرد که به راستی چرا شعری که قافیه دارد، زیباتر است یا قافیه در 

مقابل چه دشواری هایی برای شاعر پدید می آورد؟ 
چنین است که در این نظام آموزشی »آزمون محور«، آنچه دانش آموز ما به خوبی 
فرامی گیرد، نکات و فنون تست زنی است و البته در این وضعیت، اولیا و مربیان 
هم حق دارند که مشتاق باشند همان معلم »نکته یاب« و »قافیه سنج« بر سر کار 
باشد و کودکانشان را برای موفقیت در عرصه خطیر کنکور تقویت و تجهیز کند.
من در یادداشــت قبل هم به ناکارآمد بودن و حتی بیهوده بودن بســیاری از 
چیزهایی که دانش آموزان و حتی دانشجویان ما درباره شعر یاد می گیرند اشاره 
کردم. ولی حس می کنم که این ناکارآمدی بر کســی پوشــیده نیست، حتی 
برای مدیر مدرســه  کودک ما که خود به آن اعتراف داشــت. قضیه این است 
که »کلید موفقیت« در همین روش است و این چیزی است که باید بکوشیم 
تغییرش دهیم، هر کدام در حدی که می توانیم. همان گونه که از آســیب های 
اجتماعی، زیست محیطی و امثال این ها به همدیگر هشدار می دهیم و در پی 
چاره جویی هستیم )که البته غالباً نیستیم( از آسیبی که این شیوه آموزش به 
ذوق و احساس نسل جوان ما می زند و آنان را از هر چه شعر و شاعری است بیزار 
می کند نیز غافل نمانیم. یا آموزش فنون شاعری را در مدارس تعطیل کنیم و 
بگذاریم برای رشته های تخصصی دانشگاهی. یا بتوانیم به سمتی برویم که مسیر 

موفقیت، دانایی باشد و نه گذشتن از سد آزمون ها.
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 انتشار فراخوان شرکت 
در نهمین جشنواره کتاب خوانی رضوی 

عمومی  کتابخانه های  نهــاد 
جشــنواره  دبیرخانه  کشــور: 
کتاب خوانــی رضــوی، فراخوان 
شــرکت در نهمیــن دوره ایــن 
جشــنواره را با معرفی 12 عنوان 
کتاب در سه رده سنی »کودک«، 

»نوجوان« و »جوان و بزرگسال« منتشر کرد.
نهمین جشنواره کتاب خوانی رضوی توسط نهاد کتابخانه های عمومی کشور 
و با همکاری بنیاد فرهنگی هنری بین المللــی امام رضا )ع( و معاونت امور 
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در راستای اشاعه و ترویج فرهنگ 
منور رضوی، گســترش فرهنگ کتاب خوانی و مطالعه کتاب های مرتبط با 
سیره  پاک ائمه  معصومین )ع( به ویژه حضرت امام رضا )ع(، حضرت معصومه 
)س( و حضرت احمدبن موســی )ع( با بخش ویژه سیره حضرت ابن الرضا 
امام جــواد )ع( )که طبق روال هر دوره با هدف افزوده شــدن منابع مرتبط 

با سیره یکی از معصومین)ع( به جشنواره نهم اضافه شده( برگزار می شود.
در فراخوان نهمین جشنواره کتاب خوانی رضوی، 12 کتاب در سه رده سنی 
»کودک«، »نوجوان« و »جوان و بزرگســال« معرفی شده که بر این اساس 
کتاب های »امام رضا )ع(« نوشــته زهرا عبــدی 1389، »کبوترها و آهوها« 
نوشته سیداحمد میرزاده از انتشــارات به نشر ، »فاطمه و فاطمه«  نوشته 
محمد مهاجرانی، »هشت قصه از امام جواد )ع(« نوشته حسین فتاحی، »راز 
آن بوی شگفت؛ داستانی براساس زندگی امام رضا )ع(« نوشته فریبا کلهر، »با 
کبوترهای گنبد؛ سروده هایی درباره امام رضا )ع( برای نوجوانان« نوشته احمد 
میرزاده، »درختی که بال در آورد؛ داســتان هایی از زندگی امام جواد )ع(« 

نوشته مجید ملامحمدی معرفی شده است.

بازخوانی 6 داستان  با صدای بهروز رضوی
ایسنا: از روز شنبه 30 فروردین 
تا پنجشــنبه چهارم اردیبهشت 
6داستان سینمایی در برنامه کتاب 
شــب رادیو تهران با صدای بهروز 

رضوی بازخوانی می شود.
محمدباقر رضایی، سردبیر برنامه 

»کتاب شــب« رادیو تهران با اعلام این خبر درباره جزئیات این داستان ها 
یادآور شد: این داستان ها، نطفه های اصلی فیلم نامه های مشهوری بوده اند که 
براساس آن ها، فیلم های ماندگاری در تاریخ سینمای جهان ساخته شده است. 
رضایی درباره جزئیات این داســتان ها و چگونگی پخش آن ها توضیح داد: 
داستان کوتاه »در بارانداز«، اثر باد شولبرگ شنبه سی ام فروردین ماه، یکشنبه 
سی و یکم فروردین داستان کوتاه »طاغی بی آرمان« )یا شورش بی دلیل( اثر 
نیکلاس ری، دوشنبه یکم اردیبهشت داستان کوتاه »شرق بهشت«، اثر پل 
آزبرن، سه شــنبه دوم اردیبهشت داستان کوتاه» گزارش زندگی کریستوفر 
بالستررو« اثر مکسول اندرسون، چهارشنبه سوم اردیبهشت داستان کوتاه 
»شاهدی برای دادستان«، پنجشنبه چهارم اردیبهشت داستان کوتاه »گربه 

روی شیروانی داغ« به ترتیب بازخوانی می شوند.
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